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Úvodní slovo Obsah
Vážení přátelé,

opět po roce otevíráte náš 
zpravodaj, nejčtenější periodi-
kum zabývající se naším regi-
onem. Na mě opět je,  abych 
celý uplynulý rok zhodnotil 
a také nastínil, co nás čeká. 
Pojďme to vzít od kanceláře 
MAS Opavsko. Momentálně 
jsme na vrcholu - co do počtu 
administrovaných projektů 
i objemu rozdělovaných pe-
něz. Být na vrcholu je ideální okamžik na to, abychom 
se rozhlédli. Kromě jiného je vidět, že se velice rychle 
přiblížil konec tohoto plánovacího období. V roce 2020 
budou vyhlášeny poslední výzvy a v roce 2023 musí být 
ukončeny všechny projekty. V letech 2021 a 2022 se 
bude zahajovat nové období. Na tento přesah se musí-
me dobře připravit. Hlavní část přípravy spočívá v tom, 
vycvičit lidi.  Ambice máme velké, chceme na dalších 7 
let o 200 miliónů více a také chceme více témat. A to 
znamená daleko více trénované, vzdělané a připrave-
né lidi. Více se na toto téma rozepíši uvnitř zpravodaje, 
nyní dovolte jen letmo nastínit hlavní věci, které nás brzy 
čekají. Co se v nejbližší budoucnosti jistě promění, je 
podpora podnikání. Bude probíhat v daleko větším ob-
jemu a v jiných kapitolách. Region Opavska a nejen on 
zažije  změny srovnatelné s další průmyslovou revolucí. 
My jako MASka bychom měli být k ruce a jakmile něco 
začne drhnout, měli bychom to umět jako olejnička pro-
mazat. V dalším období rozhodně nepřijdete například 
o Program rozvoje venkova, Integrovaný regionální ope-
rační program či Místní akční plán rozvoje vzdělávání 
pro území Opavska a Vítkovska. Ve větší míře bychom 
se chtěli věnovat Operačnímu programu Životní prostře-
dí. Otazníky ale zatím visí nad Operačním programem 
Zaměstnanost. Zároveň s pozorností, kterou MAS Opav-
sko věnuje a musí věnovat území venkovského Opavska 
a Vítkovska, nemůžeme zapomínat na spolupráci s na-
ším hlavním územním partnerem, a tím je statutární měs-
to Opava. Je logické, že co se týká podnikání a vzdělá-
vání, jsme s Opavou nerozlučně spojeni a musíme tato 
témata probírat společně.  Zatím se nám spolupráce daří 
i s novým vedením města a věřím, že to v tomto duchu 
bude spolupráce pokračovat i nadále. Jejím dobrým vy-
jádřením je třeba společně vedený Destinační manage-
ment Opavské Slezsko na podporu cestovního ruchu.

Na krajské úrovni, v pracovní skupině Atraktivnější kraj 
často pracujeme s větičkou: Moc malých projektů. Dá 
se to číst dvojím způsobem – jednak, že projektů chce-
me hodně a my věříme, že cukrováním regionu malými 
projekty se toho dosáhne hodně. A jednak to může zna-
menat, že malé projekty mají sílu a lidé k nim mají blíž.

Vážení přátele, dovolte mi v tuto chvíli popřát pokud 
možno příjemné čtení a úspěch při hledání nových cest. 

 

Váš Jiří Krist,  
předseda MAS Opavsko z. s.
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Kontakty

Kancelář MAS Opavsko:
Žižkova	511	
747	41	HRADEC	NAD	MORAVICÍ	
e-mail:	info@masopavsko.cz	
www.masopavsko.cz

předseda MAS Opavsko
Jiří	Krist	/	tel.:	724	790	088

Vedoucí zaměstnanec pro realizaci 
SCLLD MAS Opavsko
Petr	Chroust	/	tel.:	602	947	904

Ekonomka organizace, finanční 
manažerka a dotační program Malý 
LEADER pro Opavsko
Hana	Švarcová	/	tel.:	731	109	377

programový manažer SCLLD pro 
program rozvoje venkova
Pavel	Válek	/	tel.:	725	555	857

programová manažerka SCLLD pro 
IROp a Opz
Pavlína	Brussová	/	tel.:	702	160	077		
e-mail:	pavlina.brussova@masopavsko.cz

programová manažerka pro životní 
prostředí
Renáta	Veselská	/	tel.:	725	658	004

projektový manažer pro sociální služby
Jakub	Řeháček	/	tel.:	725	989	819
Hana	Drábková	Sobková		
/	tel.:	774	883	619
Hana	Rádková	/	tel.:	777	730	760

Manažeři pro vzdělávání (MAp)
Gabriela	Geherová	/	tel.:	725	564	878
Martin	Hořínek	/	tel.:	725	512	389
Eva	Cveková	/	tel.:	722	912	208
Kateřina	Skalíková	/	tel.:	737	402	844	
Lucie	Stanjurová	/	tel.:	728	343	747
www.mapopavsko.cz	
www.mapvitkovsko.cz

pR manažer
Milan	Freiberg	/	tel.:	725	555	870

Koordinátorka značky „OpAVSKÉ 
SLEzSKO, regionální produkt“
Petra	Chroustová	/	tel.:	724	957	569

Specialista na kotlíkové dotace
Libor	Cenek	/	tel.:	778	888	157

Asistentka kanceláře
Kateřina	Pelcová	/	tel.:	724	940	850

Všechny e-mailové kontakty odvodíte takto:
prijmeni@masopavsko.cz

Místní akční skupina Opavsko je spol-
kem, který od roku 2006 sdružuje 

venkovské obce, podnikatele, zemědělce, 
neziskové organizace, další spolky jako 
např. hasiče, školy nebo profesní komo-
ry. Dnes má spolek více než 100 členů 
a sečteme-li počet obyvatel v členských 
obcích, napočítáme bezmála 60 tisíc oby-
vatel. Naším cílem je podporovat lidi, kteří 
chtějí zlepšovat svět kolem sebe.
Usilujeme o propojování vhodných nápa-
dů a lidí s potřebnými finančními zdroji. To 
je páka, kterou můžeme posunout region 
kupředu. Současnou pohonnou látkou 
činnosti MAS jsou (dotační) programy 
Evropské unie, z jejíchž fondů lze čerpat 
řadu zajímavých podpor a realizovat tak 
nejrůznější nápady a záměry, naplnit míst-
ní potřeby. Jsme jako seznamovací (sva-
tební) agentura, seznámíme a zasnou-
bíme s evropskými dotacemi obyvatele 
i těch nejmenších obcí. 
Obce, občané, spolky i podnikatelé mo-
hou přicházet se svými zajímavými roz-
vojovými záměry. Inspirativní, inovativní 
a pilotní myšlenky a projekty, které MAS 
vybere k realizaci, je možno vybavit finanč-
ní podporou (dotací) z prostředků evrop-
ských fondů. Věnujeme se celé řadě témat 
rozvoje regionu, zajímá nás infrastruktura 
a vybavenost obcí, vzdělávání, zaměstna-
nost, podnikání, péče o přírodu a krajinu, 
sociální služby či volnočasové aktivity oby-
vatel a jejich zapojení do rozhodování ve-
řejné správy a místních samospráv.
MAS Opavsko se snaží zlepšovat kvalitu 

života svých obyvatel mimo jiné přímou 
podporou podnikání, upřednostněním 
místní produkce, tradic a řemesel, např. 
prostřednictvím značky „OPAVSKÉ SLEZ-
SKO regionální produkt“. Věnujeme se 
propagaci zdravého životního stylu, téma-
tům udržitelného rozvoje, ochrany přírody, 
kultury a tradic.
Velkou důležitost přikládáme kvalitní-
mu vzdělávání. Snažíme se být blízkými 
partnery školám a ostatním vzdělávacím 
institucím a jejich zřizovatelům na cestě 
ke vzájemné spolupráci a péči o to nej-
cennější - naše děti. Budeme nápomocni 
při zlepšování stavu a vybavení škol, ale 
také při vzdělávání pedagogů, informová-
ní rodičů a spolupracovat chceme i s bu-
doucími zaměstnavateli dětí. Věnujeme se 
rovněž sociálním tématům, např. podpo-
rujeme sociální podnikání, koordinujeme 
sociální služby v regionu. 
Nejdůležitější pro nás je sdílení informací 
a praktická spolupráce. Společné zájmy 
opavského venkova pak, za nás za všech-
ny, představujeme a hájíme na nejrůzněj-
ších úrovních. Budujeme pozitivní vztahy 
s Moravskoslezským krajem, řadou mini-
sterstev a zapojujeme se do práce nejrůz-
nějších zájmových a profesních platforem 
v regionu i na národní a mezinárodní úrov-
ni. Hájíme zájmy venkova a jeho samo-
správnou působnost. O našem regionu 
bychom si měli rozhodovat sami, ne úřed-
níci v Praze. Protože, kdo jiný lépe ví, co 
a jak je potřeba změnit, než my, obyvatelé 
venkova, kteří zde žijeme a pracujeme.

Místní akční skupina Opavsko z. s. 
právní	forma:	zapsaný	spolek	
u	Krajského	soudu	v	Ostravě,	
spisová	značka	L7023/KSOS	
IČ:	270	23	818

záKLADNí úDAjE

Rozloha: 756 km2

Počet obyvatel (k 31.12.2018): 59 159 obyvatel 
Hustota obyvatelstva: 77 obyvatel/km2

Počet obcí: 52

úzEMNí pŮSOBNOST MAS OpAVSKO

Území působ-
nosti MAS 

Opavsko je vy-
mezeno obcemi, 
které se nacházejí 
na území mikrore-
gionů Matice Slez-
ská, Hvozdnice, 
Opavsko-severozá-
pad a Moravice.
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čLENSKá záKLADNA 

Obce a dobrovolné svazky 
obcí (zkratka OB):
•	Mikroregion	Hvozdnice
•	Obec	Holasovice
•	Obec	Velké	Heraltice
•	Obec	Stěbořice
•	Obec	Skřipov
•	Obec	Raduň
•	Obec	Brumovice
•	Město	Hradec	nad	

Moravicí
•	Obec	Hlavnice
•	Obec	Neplachovice
•	Obec	Branka	u	Opavy
•	Obec	Bratříkovice
•	Obec	Vršovice
•	Obec	Březová
•	Obec	Melč
•	Obec	Větřkovice
•	Obec	Chvalíkovice
•	Obec	Radkov
•	Obec	Staré	Těchanovice
•	Město	Budišov	nad	

Budišovkou
•	Obec	Moravice
•	Obec	Kružberk
•	Obec	Nové	Lublice
•	Obec	Pustá	Polom
•	Obec	Dolní	Životice

•	Obec	Slavkov
•	Městys	Litultovice
•	Obec	Mladecko
•	Obec	Jezdkovice
•	Obec	Lhotka	u	Litultovic
•	Obec	Vřesina
•	Obec	Uhlířov
•	Obec	Otice
•	Obec	Čermná	ve	Slezsku
•	Obec	Sosnová
•	Obec	Svatoňovice
•	Obec	Štáblovice
•	Obec	Jakartovice
•	Obec	Mikolajice
•	Město	Vítkov
•	Obec	Velká	Polom	
•	Obec	Těškovice	
•	Obec	Čavisov	
•	Obec	Nové	Sedlice	
•	Obec	Mokré	Lazce	
•	Obec	Dolní	Lhota	
•	Obec	Háj	ve	Slezsku
•	Obec	Hrabyně
•	Obec	Štítina
•	Obec	Kyjovice
•	Obec	Hlubočec

Nezemědělští podnikatelé 
(zkratka NP):
•	Mgr.	Rostislav	Tomáš
•	Martin	Krupa
•	Pavel	Škrobánek
•	Vítězslav	Fryč
•	ENERGIA	art	&	

technology	s.r.o.
•	Pavel	Košec
•	Ing.	Marie	Skybová,	Ph.D.
•	Luděk	Schweidler
•	Kamila	Kohoutková
•	Tomáš	Znášik
•	Monika	Šneková
•	Ing.	Jana	Kristová
•	Tomáš	Židek
•	Pavlína	Pavlíková
•	Lubomír	Hluchý
•	Ing.	Jiří	Krist
•	Dušan	Lederer
•	EKOTOXA	s.r.o.

Zemědělští podnikatelé 
(zkratka ZP):
•	Družstvo	ZAGRA
•	Milan	Klapetek
•	Oldřich	Knopp-Kostka
•	AGRONET	Smolkov,	s.r.o.
•	Josef	Dihel	a	syn,	s.r.o.

•	Zemědělské	družstvo	
Hraničář	Loděnice

•	Výrobní	a	obchodní	
družstvo	Stěbořice

•	1.	Hradecká	zemědělská	a.s.
•	AGRIMEX	Brumovice	s.r.o.
•	HESAKO	zem.	výroba	s.r.o.
•	Zemědělské	a	obchodní	

družstvo	Hlavnice
•	Okresní	agrární	komora	pro	

okresy	Opava	a	Ostrava
•	Vojtěch	Binar
•	AG	družstvo	Kružberk
•	Jiří	Mazur
•	Zuzana	Gebauerová
•	Zemědělské	a	obchodní	

družstvo	SLEZSKÁ	
DUBINA

•	Emil	Ludvík
•	Václav	Heinz
•	Jiří	Kyncl
•	ZP	Otice,	a.s.
•	Farma	Hlubočec	s.r.o.
•	Ing.	Rostislav	Kyncl

Interně prospěšné neziskové 
subjekty (zkratka IP):
•	MLÝN	U	VODNÍKA	

SLÁMY

•	Českomoravská	
myslivecká	jednota,	
okresní	myslivecký	spolek	
Opava

•	Jezdecký	klub	Prohorses
•	T.J.	Sokol	Stěbořice
•	Tělovýchovná	jednota	

Sokol	Chvalíkovice
•	Imcuber,	z.s.
•	Okresní	hospodářská	

komora	Opava

Veřejně prospěšné neziskové 
subjekty (zkratka VP):
•	VITAREGIO	z.s.
•	Sbor	dobrovolných	hasičů	

Žimrovice
•	Spolek	Zálužné
•	Základní	škola	a	Mateřská	

škola	Raduň,	příspěvková	
organizace

•	Sdružení	hasičů	Čech,	
Moravy	a	Slezska,	Sbor	
dobrovolných	hasičů	
Větřkovice

•	HRací	DEskové	centrum	
Legie,	z.s.

•	Radkov,	z.s.

Místní akční skupina Opavsko z.s. má aktuálně 106 členů hlásících se k pěti zájmovým skupi-
nám. Rekapitulace členské základny MAS Opavsko dle zájmových skupin k 1. 1. 2019:

ORgáNy MAS OPAVSKO

Orgány MAS Opavsko byly zvoleny člen-
skou schůzí dne 28. 11. 2017.

Výbor MAS Opavsko
•	Ing. Jiří Krist, zastoupen Ing. Jiřím Kristem 

(předseda MAS Opavsko)
•	1. Hradecká zemědělská a.s., zastoupena 

Ing. Janou Ulbrichovou (místopředseda)
•	Obec Brumovice, zastoupena Ing. Františ-

kem Kučou (místopředseda)
•	Spolek Zálužné, zastoupen Mgr. Petrem Za-

hnašem (místopředseda)
•	Zemědělské družstvo Hraničář Loděnice 

(zastoupeno Ing. Břetislavem Hrbáčem),
•	Obec Slavkov (zastoupena Vladimírem 

Chovancem)
•	Město Hradec nad Moravicí (zastoupeno 

Josefem Víchou)
•	Město Budišov nad Budišovkou (zastoupe-

no Ing. Patrikem Schrammem)

•	Obec Velká Polom (zastoupena Ing. Ludmi-
lou Bubeníkovou)

•	Okresní agrární komora pro okresy Opava 
a Ostrava (zastoupena Ing. Robertem Ku-
čerou)

•	Družstvo ZAGRA (zastoupeno Martinem 
Tvarůžkou)

•	Martin Krupa (zastoupen Martinem Krupou)
•	Základní škola a Mateřská škola Raduň, pří-

spěvková organizace (zastoupena PaeDr. 
Leošem Tesárkem)

Hodnotitelská komise (zvolena 4. 12. 
2018):
•	Dušan Lederer (zastoupen Dušanem Lede-

rerem) - předseda komise
•	Obec Raduň (zastoupena Ludmilou Ju-

ráňovou) 
•	Ing. Jiří Hon - fyzická osoba (zastoupena 

Jiřím Honem)

•	Obec Dolní Životice (zastoupena Jarosla-
vem Vaňkem) 

•	Obec Neplachovice (zastoupena Danou 
Schreierovou)

•	Obec Březová (zastoupena Pavlem Schne-
iderem)

•	Zuzana Gebauerová (zastoupena Zuzanou 
Gebauerovou)

•	Rostislav Kyncl (zastoupen Rostislavem 
Kynclem) 

•	Josef Dihel a syn, s.r.o. (zastoupen Josefem 
Dihelem) 

•	Radkov, z. s. (zastoupena Kateřinou Skalí-
kovou)

•	Monika Šneková (zastoupena Monikou 
Šnekovou)

•	Ing. Marie Trantinová (zastoupena Marií 
Trantinovou)

•	T.J. Sokol Stěbořice (zastoupen Tomášem 
Kramným)

Nejvyšším orgánem spolku je členská schůze, kterou tvo-
ří všichni řádní členové. členská schůze volí předsedu 

jako statutární orgán spolku, členy Výboru spolku, Hodno-
titelské komise a Kontrolní a monitorovací komise. Funkční 

období je tříleté pro Výbor spolku a Kontrolní a monitorovací 
komisi, a jednoleté pro Hodnotitelskou komisi. Výbor spolku 
je třináctičlenný, Hodnotitelskou komisi tvoří rovněž třináct 
členů a Kontrolní a monitorovací komise má sedm členů. 
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Kontrolní a monitorovací komise:
•	Kamila Kohoutková (zastoupena Kamilou 

Kohoutkovou) - předsedkyně komise
•	Obec Hlavnice (zastoupena Bc. Alešem 

Saliborem)
•	Obec Jezdkovice (zastoupena Věrou Bur-

dovou)
•	Výrobní a obchodní družstvo Stěbořice (za-

stoupeno Ing. Marcelou Holušovou) 
•	Mlýn U vodníka Slámy (zastoupen Šárkou 

Popkovou)
•	ZP Otice, a.s. (zastoupen Ing. Eduardem 

Zlámalem)
•	Zemědělské a obchodní družstvo Slezská 

Dubina (zastoupeno Ing. Františkem Helle-
brandem)

Orgány MAS Opavsko včetně nejvyššího or-
gánu (Členská schůze) musí být dle platných 
stanov spolku vyvážené z hlediska zastoupení 
tzv. zájmových skupin. Zájmové skupiny jsou 
definovány následovně: 
•	Obce a dobrovolné svazky obcí (OB)
•	Nezemědělští podnikatelé (NP)
•	Zemědělští podnikatelé (ZP)
•	Vzájemně (interně) prospěšné neziskové 

subjekty (např. profesní, zájmové organiza-
ce, sportovní kluby) (IP)

•	Veřejně prospěšné neziskové subjekty (pře-
devším poskytující veřejné služby: např. 
vzdělávání, sociální služby, církve, ochrana 
prostředí, kultura, komunitní rozvoj) (VP)

Veřejný sektor ani žádná ze zájmových skupin 
nepředstavuje více než 49% hlasovacích práv 
orgánu MAS.

Kancelář MAS Opavsko
je výkonnou a administrativní jednotkou, 
která realizuje činnosti k naplnění poslání 
MAS Opavsko. Kancelář plní pokyny Výboru 
a Předsedy. Kancelář MAS vede Petr Chroust 
jakožto vedoucí zaměstnanec pro realizaci 
Strategie komunitně vedeného místního roz-
voje – ředitel MAS Opavsko. 
K 31. 12. 2018 bylo v kanceláři MAS Opavsko 
zaměstnáno 17 pracovníků s celkovým přepo-
čteným úvazkem 14,2 FTE. 

přehled zaměstnanců k 31. 12. 2018:
•	Ing. Jiří Krist, Bc. Petr Chroust, Ing. Hana 

Švarcová, Bc. Romana Kreuzmannová, 
Ing. Pavlína Brussová, Mgr. Gabriela 
Geherová, Ing. Jakub Řeháček, Mgr. Hana 
Drábková Sobková Ph.D., Hana Rádková, 
Bc. Martin Hořínek, Mgr. Renáta Veselská, 
Bc. Kateřina Skalíková, PhDr. Eva 
Cveková, Bc. Pavel Válek, Mgr. Milan 
Freiberg, Mgr. Zuzana Týnová, Mgr. Lucie 
Stanjurová, Mgr. Jana Schreierová, 
Mgr. Veronika Krajíčková.

 
V Místní akční skupině Opavsko působí 
dlouhodobě pracovní skupiny:
•	PS Neziskový sektor, občané, spolky
•	PS Zemědělci
•	PS Podnikatelé
•	PS Školství a vzdělávání
•	PS Obce, svazky obcí

Kontakty, listiny, stanovy, zápisy z jednání or-
gánů spolku jsou zveřejněny na
www.masopavsko.cz

MAS Opavsko působí v rámci širokého 
partnerství pro rozvoj venkova
Místní akční skupina Opavsko z.s. je zapoje-
na do řady aktivních sítí, členských organiza-
cí a pracovních skupin podporujících rozvoj 
venkova. Snažíme se o spolupráci s aktivními 
organizacemi sdružujícími obce, podporují-
cími podnikání na venkově, životní prostředí, 
zemědělství a péči o krajinu, kulturní a spole-
čenský život, uchování a rozvoj venkovských 
tradic.
•	Místní akční skupina Opavsko z.s. je před-

sednickou organizací Národní sítě MAS ČR 
nsmascr.cz/ a Krajského sdružení Národní 
sítě MAS Moravskoslezského kraje.

•	Hájíme zájmy regionu na Krajském úřadě 
Moravskoslezského kraje i na minister-
stvech: MMR, MZe, MŠMT, MŽP, MPO, 
MPSV. 

•	Působíme při Národní stálé konferenci, 
Regionální stálé konferenci Moravskoslez-
ského kraje, ITI – Integrovaná regionální 
investice MSK.

•	Spolupracujeme s Agenturou pro sociální 
začleňování (Úřad vlády ČR), Spolkem pro 
obnovu venkova, Sdružením místních sa-
mospráv ČR, Svazem měst a obcí, s Asoci-
ací soukromých zemědělců, Agrární komo-
rou a řadou dalších organizací.

•	Své členy a partnery zastupujeme / jsme 
členy:

•	Národní síť zdravých měst a regionů;
•	Asociace regionálních značek, z.s.;
•	Euroregion Silesia;
•	Destinační management turistické oblasti 

Opavské Slezsko;
•	SINEC – Klastr pro inovace a sociální pod-

nikání;
•	Okresní hospodářská komora Opava;
•	Celostátní síť pro venkov.

Obraz hraběnky Inny Christiny Somov - Sobek Skal, poslední 
majitelky zámku ve Štáblovicích, putoval v květnu do Chile. 
Sedmého května předal předseda MAS Opavsko a NS MAS 
Jiří Krist na Velvyslanectví Chilské republiky v ČR repliku ob-
razu Adolfa Zdrazily, na němž je zpodobněna hraběnka Inna 
Christina Somov, poslední majitelka zámku ve Štáblovicích. 
Paní hraběnka je příbuzná Juana Pabla Fuentealba Somov, 
občana Chile a potomka rodu, který kromě jiného vlastnil 
štáblovický zámek. Autorkou repliky z roku 2014 je opavská 
malířka Irena Stanislavová. O vznik obrazu a také jeho ne-
dávné předání do Chile se zasloužil Petr Zahnaš, místopřed-
seda spolku Zálužné, který historii rodu Somov – Sobek Skal 
publikoval v několika zpravodajích opavského Rotary Clubu. 
(mif)

zajímavosti z kanceláře MAS Opavsko
ŠTáBLOVICKá HRABěNKA ODCESTOVALA DO CHILE

Hraběnka zahájila svou cestu do Chile v kanceláři MAS Opavsko 
6. května 2019. Foto: Milan Freiberg
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STRATEgIE ROzVOjE úzEMí 
(SCLLD) MAS OpAVSKO
přEDSTAVujEME pODpOřENÉ pROjEKTy

K realizaci společné strategie rozvoje opavského ven-
kova nám pomáhají dotační podpory z evropských roz-

vojových fondů. V současnosti již žadatelé z území MAS 
Opavsko realizují desítky projektů v objemu desítek milionů 
korun. Mezi úspěšné žadatele a realizátory naší Strategie 
patří většina obcí, zemědělští i nezemědělští podnikatelé, 
školy, hasiči a celá řada neziskových organizací.

představujeme podpořené projekty

Rozvoj regionu dostává na úrovni MAS Opavsko konečně prak-
tické příklady. V polovině dotačního období 2014 – 2020 již 
můžeme s radostí pozorovat, že společně dokážeme mnohdy 
zdánlivě nesrozumitelné pojmy dotačních programů EU naplnit 
praktickými, a na úrovni obce viditelnými a užitečnými, aktivitami.

MAS Opavsko v roce 2018 zaznamenalo zvýšený zájem o podpo-
ru ze strany základních a mateřských škol a dalších vzdělávacích 
institucí. Celkem 17 milionů korun (7 v roce 2017 a 10 v roce 2018) 
si na nové učebny pro výuku přírodních věd, jazyků a polytechniky 
odnesly Velká Polom, Větřkovice, Budišov nad Budišov-
kou, Jezdkovice, Melč, Branka u Opavy, ZŠaG Vítkov, SVČ 
Vítkov, Hradec nad Moravicí - Žimrovice a Jezdkovice. 

Naše obce rekonstruují obecní budovy na komunitní centra (Ra-
duň, Slavkov, Pustá Polom, Vítkov, Jezdkovice, Mokré Lazce), 
MAS Opavsko přispěla ze zdrojů EU IROP deseti miliony korun. 

Radost máme z nových a budovaných cyklostezek (Háj ve Slez-
sku, Litultovice a Dolní Životice). Za 5 milionů korun vznikly ne-
celé dva kilometry nově vybudovaných stezek. Důležité je začít 
a ukázat, že i Opavsko chce a může mít důstojnou síť stezek pro 
chodce a cyklisty.

Obce svými projekty zvyšují bezpečnost chodců, modernizují za-
stávky a zlepšují udržitelnost hromadné dopravy. Budišovu nad 
Budišovkou, Melči, Kyjovicím, Hlubočci, Háji ve Slezsku MAS 
Opavsko přispěla na lepší bezpečnost a udržitelnost dopravy ze 
zdrojů EU IROP 9 milionů korun. 

Dobrovolní hasiči JPO II a JPO III pořizují (za cca 2,4 milionu ko-
run) potřebnou drobnou specializovanou techniku, čímž zvyšují 
svou připravenost předcházet a řešit krizové situace. Prozatím 
se peníze chystají hasičům do Hradce nad Moravicí, Jakubčovic, 
Brumovic, Kyjovic, Hlubočce, Mokrých Lazců a brzy přibudou 
dovybavené jednotky i v dalších obcích. 

Dle priorit Strategie MAS Opavsko a v návaznosti na aktivity 
komunitního plánování sociálních služeb jsou rozvíjeny a pod-
pořeny zejména terénní sociální služby působící na území obcí 
MAS Opavsko. Velkou oblibu si u dětí a rodičů získaly podpořené 
příměstské tábory, které v čase prázdnin zajišťují dětem zábavu 
a vyžití, přičemž rodiče se mohou z plných sil věnovat svému 
zaměstnání. Mezi úspěšné žadatele v programovém rámci OPZ 
patří (EUROTOPIA CZ, o.p.s., Centrum sociálních služeb Ostrava 

Háj VE SLEzSKu DíKy 
DOTACI SpRAVIL CHODNíKy
Ulice Vančurova v místní části Smolkov a Pod Ostrou Hůrkou 
v Chabičově dostaly díky projektu IROP nové chodníky. Nevy-
hovovaly již pohybu pěších a zvláště v zimních měsících na nich 
hrozil úraz. V rámci projektu byly provedeny bezbariérové úpravy. 
Celkové způsobilé výdaje tvořily částku 1 919 808 korun, z toho 
příspěvek Evropské unie činil 1 823 817 korun. Projekt byl rea-
lizován od dubna do července 2018. V Chabičově vznikl nový 
chodník v délce 313 metrů a Smolkov má nový úsek dlouhý 278 
metrů.

CíRKEVNí ŠKOLA NABíDLA 
DěTEM příMěSTSKÉ TáBORy 
Na příměstské tábory se zaměřil projekt Církevní základní ško-
ly svaté Ludmily v Hradci nad Moravicí. Byl financován v rámci 
Operačního programu Zaměstnanost a soustředil se na proro-
dinná opatření, která byla podpořena širokou nabídkou příměst-
ských táborů. Konaly se v období letních, podzimních a jarních 
prázdnin. Dětem byly nabídnuty například sportovní, výtvarné, 
přírodovědné nebo také fotografické tábory. Projekt byl zahá-
jen v červenci 2017 a ukončen v březnu 2019. Celkové náklady 
na všechny aktivity v rámci projektu činily 440 705 korun. Příspě-
vek Evropské unie dosáhl výše 374 599 korun.
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o.p.s., Středisko volného času Vítkov, Církevní škola sv. Ludmily 
Hradec n. Moravicí, Spolek pro rodinu Opava, HRAcí DEskové 
Centrum Legie z.s.). S provozní podporou z programového rám-
ce OPZ vznikla truhlářská mikro dílna se statutem sociálního 
podniku BE-DA systém s.r.o. zaměstnávající dlouhodobě neza-
městnané ženy.

Zemědělci vyčerpali alokaci na modernizaci zemědělských pod-
niků již v první výzvě. Na další dotační podporu se mohou těšit 
koncem roku 2019. V roce 2018 pokračovala výstavba a mo-
dernizace zpracovatelských provozů, o dotace úspěšně žádali 
řezníci, např. Lukáš Gebauer z Otic, ZAGRA v Hlubočci vybavila 
novou bourárnu masa, cukrárna Kamahaj a ZD Hlavnice pořídili 
dodávkový automobil na rozvoz svých výtečných výrobků, v Hlu-
bočci vzniká nová sušárna ovoce. 

Ale úplně největší zájem o podpory je v řadách drobných venkov-
ských podnikatelů. Se svými projekty přicházejí řemeslníci, dílny, 
výrobny, služby, rozvíjena je i agroturistika (Minipivovar a pivní lázně 
ve Stěbořicích). Ze zajímavých projektů vyjmenujme například výrob-
ce specializovaného nábytku Moderní škola v Oticích, kuchyňskou 
a truhlářskou dílnu Antonína Najsera ze Slavkova a řadu dalších 
úspěšných žadatelů, které vám budeme postupně představovat. 

Podpora je směřována také vlastníkům lesa. Lesy jsou v součas-
né době na Opavsku ve velice složité situaci, poškozovány kůrov-
cem i suchem. MAS Opavsko nabízí podporu pro zlepšení vod-
ního režimu lesů, bohužel zatím nebyl žádný zájem. Oplocenky 
chránící nové výsadby před okusem zvěří pořídili ve Větřkovicích 
a Hlubočci. Na novou rozmítací pilu se těší zaměstnanci Lesů 
Budišova nad Budišovkou, pro péči o mladé lesní porosty byl po-
řízen lesní štěpkovač i mulčovač. Pro zlepšení přístupu k země-
dělským pozemkům byly vybudovány nové polní cesty (Hlavnice 
a Melč). S podporou je možno investovat také do lesních cest.

Co se zatím nedaří, je realizovat projekty na zadržování vody v kra-
jině, lesní cesty pro lesní techniku i turisty, úpravy lesních potoků 
a pramenů, mostků, zkrátka najít osvícené hospodáře ochotné za-
držovat vodu v lesích i v polích a loukách. U vlastníků zatím nena-
lézáme nadšení pro potřebné úpravy venkovské krajiny.

ŠKOLKA V jEzDKOVICíCH 
NAVýŠILA SVOu KApACITu

DOLNí ŽIVOTICE 
S LITuLTOVICEMI 
pROpOjILA CyKLOSTEzKA

Hlavním cílem projektu realizované v MŠ Jezdkovice bylo zvý-
šení kapacity školky. Z původních 23 dětí byla rozšířena na 28 
dětí. Došlo také ke změně dispozičního využití vnitřních prostor. 
Součástí MŠ se stala i doposud nevyužívaná část budovy. 
V rámci projektu byl mimo jiné také zřízen bezbariérový vstup 
v nové přístavbě a bezbariérové WC. Práce na projektu byly za-
hájeny v dubnu 2017 a ukončeny v srpnu 2018. Celkové náklady 
na projekt činily 2 996 947 korun, z toho způsobilé výdaje tvořily 
2 000 000 korun a příspěvek Evropské unie dosáhl 1 900 000 
korun.

Z Dolních Životic do Litultovic na Opavsku se od června 2018 už 
dostanete pohodlně i na kole nebo kolečkových bruslích. Nová 
cyklostezka spojila obě obce právě díky výzvě MAS Opavsko z. s. 
v rámci Integrovaného operačního programu. Nový úsek cyklo-
stezky měří 898 metrů. Celkové náklady se vyšplhaly téměř ke čty-
řem miliónům korun, způsobilé výdaje činily 3 600 000 korun 
a příspěvek Evropské unie 3 420 000 korun. Stavební práce za-
počaly v květnu 2017 a projekt byl úspěšně dokončen v červnu 
2018.

VíTKOVSKÉ SVč Má 
MODERNIzOVANÉ učEBNy
Obsahem projektu, který realizovalo SVČ Vítkov, byla moderni-
zace a rozšíření vzdělávací infrastruktury. Patřila sem například 
modernizace mediální učebny a zřízení polytechnické učebny. 
Jedním z přínosů tohoto projektu bylo i zakoupení 3D tiskárny 
s příslušenstvím. Projekt byl realizován od srpna do října 2018. 
Celkové výdaje projektu tvořily sumu 1 179 641 korun. Příspěvek 
Evropské unie dosáhl výše 1 120 659 korun.
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NEpLACHOVICKá ŠKOLA 
Má KVALITNějŠí zázEMí 
pRO pOLyTECHNIKu

STARá ŠKOLA SE 
pROMěNILA V úřAD 
A KOMuNITNí CENTRuM

ODBORNÉ učEBNy 
zíSKALy LEpŠí VyBAVENí

Rekonstrukce školní a keramické dílny a kabinetu. To byly hlavní 
části projektu, který uskutečnili v Základní škole Neplachovice. 
První nadzemní podlaží budovy, kde se místnosti nacházejí, také 
získalo bezbariérový přístup. Stěžejní částí projektu bylo poříze-
ní vybavení dílen: nábytek, nástrojové a technologické vybavení, 
které rozšíří možnosti základního vzdělání se zaměřením na tech-
nické a řemeslné obory v souladu s klíčovými kompetencemi. 
Práce na projektu byly zahájeny v dubnu 2017 a dokončeny byly 
v září 2018. Projekt si vyžádal náklady ve výši 2 miliony korun, 
příspěvek Evropské unie činili 1 900 000 milionu.

Stará škola v Raduni se proměnila v obecní úřad a komunitní 
centrum. Celková rekonstrukce a obnova objektu dovolila vznik-
nout podkrovnímu sálu se zasedací místností, kuchyňkou a šat-
nou. Vyrostl tak nový obecní úřad se zajištěním bezbariérového 
vstupu a příjezdu k objektu, parkovištěm pro zaměstnance a ná-
vštěvníky úřadu. Stavební práce začaly v dubnu 2018 a hotovo 
bylo v říjnu téhož roku. Celkově si projekt vyžádal okolo 10 mili-
ónů korun.  Z IROP obdržel investor částku cca 2 miliony korun. 
Vybudování komunitního centra bylo realizováno z Evropských 
sociálních fondů přes MAS Opavsko. 

Na modernizaci výuky se zaměřila Základní škola a Gymnázium 
Vítkov. Projekt realizovaný v rámci IROP  kladl důraz hlavně na vy-
užití multimediální techniky – jeho smyslem bylo rozšíření, moder-
nizace a zkvalitnění výuky ve třech odborných učebnách a také 
vznik nových možností pro případné zájmové a volnočasové ak-
tivity ZŠ či zlepšení odborné přípravy pedagogů na samotnou 
výuku. Projekt si vyžádal náklady ve výši 1 471 518 korun, pří-
spěvek Evropské unie tvořil 1 360 008 korun. Realizace projektu 
probíhala od července 2017 do srpna 2018.

DěTI V ŽIMROVICíCH 
VyuŽíVAjí NOVÉ 
pOLyTECHNICKÉ učEBNy
Vznik nových polytechnických učeben, které by zlepšily podmín-
ky pro výuku přírodovědných a technických oborů, byl hlavní cíl 
projektu, který realizovali v Základní a Mateřské škole Žimrovice. 
Nové učebny využívá 30 žáků základní a 25 dětí školy mateřské 
školy. Celkově si projekt vyžádal částku 3 269 407 korun. Pří-
spěvek Evropské unie tvořil 1 900 000 korun. Provozní náklady 
na vznik nových učeben se podařilo pokrýt s pomocí zřizovatele 
školy, kterým je město Hradec nad Moravicí. Zastupitelstvo měs-
ta dofinancovalo projekt částkou okolo jednoho miliónu korun. 
Projekt běžel od prosince 2016 a jeho stavební část byla úspěš-
ně završena v srpnu 2018. Vybavit nové učebny se podařilo již 
v roce 2018.
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Trocha statistiky
Během let 2017 - 2018 bylo kanceláří MAS Opavsko vyhlášeno celkem 17 úspěšných výzev. Z toho 5 výzev z Operačního programu 
Zaměstnanost (OPZ) a 9 výzev z Integrovaného Regionálního Operačního Programu (IROP), 2 výzvy Programu rozvoje venkova 
(PRV) s 11ti podporovanými tématy (tzv. fiche) a jedna výzva byla vyhlášena v novém tematickém okruhu Operačního programu 
životní prostředí. 

přehled úspěšně vyhlášených výzev MAS Opavsko v letech 2017 - 2018

Název výzvy
Programový 

rámec
Datum vyhlášení 
a ukončení výzvy

Souhrnná výše 
podpory

v tis. Kč (cca)

Počet 
vybraných 
projektů

1. VÝZVA MAS OPAVSKO-IROP-VÝSTAVBA CYKLOSTEZEK 2017 IROP 16. 5. 2017 -23. 6. 2017 3 420 1

2. VÝZVA MAS OPAVSKO-IROP-ZVÝŠENÍ PODÍLU UDRŽITELNÝCH 
FOREM DOPRAVY 2017 IROP 16. 5. 2017 - 23. 6. 2017 5 620 3

3. VÝZVA MAS OPAVSKO-IROP -VZDĚLÁVÁNÍ 2017 IROP 18. 7. 2017 - 31. 8. 2017 10 080 6

5. VÝZVA MAS OPAVSKO-IROP-KOMUNITNÍ CENTRA IROP 16. 5. 2017 - 23. 6. 2017 3 800 2

7. VÝZVA MAS OPAVSKO-IROP-VZDĚLÁVÁNÍ 2018 IROP 1. 10. 2018 - 16. 11. 2018 6 960 5

8. VÝZVA MAS OPAVSKO-IROP-SOCIÁLNÍ SLUŽBY 2018 IROP 1. 10. 2018 - 16. 11. 2018 6 360 4

9. VÝZVA MAS OPAVSKO-IROP-VYBAVENÍ JEDNOTEK JPO II A JPO III IROP 1. 10. 2018 - 30. 11. 2018 2 250 6

10. VÝZVA MAS OPAVSKO-IROP-VÝSTAVBA CYKLOSTEZEK 2018 IROP 1. 10. 2018 - 30. 11. 2018 1 800 1

11. VÝZVA MAS OPAVSKO – IROP –ZVÝŠENÍ PODÍLU 
UDRŽITELNÝCH FOREM DOPRAVY IROP 1. 10. 2018 - 30. 11. 2018 3 240 2

Výzva MAS Opavsko - Sociální služby a sociální začleňování 2017 OPZ 27. 2. 2017 - 31. 3. 2017 1 900 2

Výzva MAS Opavsko - Prorodinná opatření 2017 OPZ 27. 2. 2017 - 31. 3. 2017 1 400 3

Výzva MAS Opavsko – Sociální podnikání 2017 OPZ 10. 4. 2017 - 19. 5. 2017 1 700 1

8. Výzva MAS Opavsko - Sociální služby a sociální začleňování 2018 OPZ 3. 9. 2018 - 15. 1. 2019 1 700 1

9. Výzva MAS Opavsko - Prorodinná opatření – Příměstské tábory 2018 OPZ 20. 8. 2018 - 31. 10. 2018 2 360 2

Výzva MAS č. 1. k předkládání Žádostí o dotaci v rámci operace 
19.2.1. Programu rozvoje venkova na období 2014 - 2020. PRV 17. 7. 2017 - 14. 8. 2017 3 500 11

Výzva MAS č. 2 k předkládání Žádostí o podporu v rámci operace 
19.2.1. Programu rozvoje venkova na období 2014 – 2020 PRV 3. 5. 2018 – 8. 6. 2018 10 000 21

Seznam vybraných projektů pro realizaci Strategie CLLD MAS Opavsko v roce 2018
IROp - podpořené projekty

Progra-
mový 
rámec

Název výzvy Název projektu Žadatel Místo realizace Celkové 
způsobilé 

výdaje (v Kč)

Dotace

IROP Cyklostezky Výstavba cyklostezky podél silnice 
III/4676 v obci Háj ve Slezsku

Obec Háj ve Slezsku Obec Háj 
ve Slezsku

1 894 737 1 800 000

IROP Doprava Zvýšení bezpečnosti dopravy v obci 
Kyjovice

Obec Kyjovice Obec Kyjovice 1 413 091 1 342 436

IROP Doprava Zvýšení bezpečnosti dopravy v obci 
Hlubočec

Obec Hlubočec Obec Hlubočec 2 000 000 1 900 000

IROP Sociální 
služby

Komunitní centrum Slavkov Obec Slavkov Obec Slavkov 2 000 000 1 900 000

IROP Sociální 
služby

Půdní vestavba komunitního centra 
s knihovnou

Obec Mokré Lazce Obec Mokré 
Lazce

2 000 000 1 900 000

IROP Sociální 
služby

Změna šrotovníku na klubovnu Obec Jezdkovice Obec Jezdkovice 2 000 000 1 900 000

IROP Sociální 
služby

Zvýšení dostupnosti sociálních služeb 
SASRD a NZDM TUNNEL VÍTKOV - B

Středisko volného 
času Vítkov, příspěv-
ková organizace

ORP Vítkov 699 999 664 999

IROP Vzdělávání Modernizace odborné výuky na ZŠ 
Velká Polom

Základní škola a Ma-
teřská škola Velká 
Polom, příspěvková 
organizace

Obec Velká Po-
lom

1 586 235
1 506 923

IROP Vzdělávání Vybavení jazykové a polytechnické 
učebny při ZŠ Větřkovice

Obec Větřkovice Obec Větřkovice 1 179 762 1 120 774
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Progra-
mový 
rámec

Název výzvy Název projektu Žadatel Místo realizace Celkové 
způsobilé 

výdaje (v Kč)

Dotace

IROP Vzdělávání Rekonstrukce odborných učeben 
(učebna pro fyziku/přírodopis/přírodo-
vědu a učebna chemie) na ZŠ Budišov 
nad Budišovkou

Město Budišov nad 
Budišovkou

Město Budišov 
nad Budišovkou

1 999 732 1 899 745

IROP Vzdělávání Modernizovanými učebnami vstříc mo-
derním výukovým metodám

Masarykova základní 
škola a mateřská 
škola Melč, okres 
Opava, příspěvková 
organizace

Obec Melč 1 939 578 1 842 599

IROP Vzdělávání Venkovní tzv. živá učebna v ZŠ Branka 
u Opavy

Základní škola a Ma-
teřská škola Branka 
u Opavy, příspěvková 
organizace

Obec Branka 
u Opavy

619 036 588 084

IROP Hasiči Specializovaná technika pro JSDH 
Hradec nad Moravicí

Město Hradec nad 
Moravicí

Město Hradec 
nad Moravicí

500 000 475 000

IROP Hasiči Specializovaná technika JSDH Jakub-
čovice - 2

Město Hradec nad 
Moravicí

Město Hradec 
nad Moravicí - 
Jakubčovice

500 000 475 000

IROP Hasiči Nákup specializované techniky pro 
JSDH - Kyjovice

Obec Kyjovice Obec Kyjovice 295 121 280 365

IROP Hasiči Pořízení specializované techniky IZS 
pro Obec Hlubočec

Obec Hlubočec Obec Hlubočec 252 376 239 757

IROP Hasiči JSDH Brumovice - pořízení techniky Obec Brumovice Obec Brumovice 499 522 474 546
IROP Hasiči Specializovaná technika JSDH Mokré 

Lazce
Obec Mokré Lazce Obec Mokré 

Lazce
318 713 302 777

Celkem za projekty Programového rámce IROP 45 828 939 43 537 492

Opz - podpořené projekty 2018
Progra-
mový 
rámec

Název výzvy Název projektu Žadatel Místo realizace Celkové 
způsobilé 

výdaje (v Kč)

Dotace

OPZ Prorodinná 
opatření 2

Příměstské tábory II Církevní základní 
škola svaté Ludmily 
v Hradci nad Moravicí

Území MAS 
Opavsko

736 299 625 854

OPZ Prorodinná 
opatření 2

Příměstské tábory Legie HRAcí DEskové Cent-
rum Legie z.s.

Území MAS 
Opavsko

658 625 559 831

OPZ Sociální služ-
by 2

Poradenství pro občany 2 - Odborné 
sociální poradenství

Centrum sociálních 
služeb Ostrava, o.p.s.

Území MAS 
Opavsko

2 004 050 1 703 443

Celkem za projekty Programového rámce IROP 9 299 033 7 904 178

pRV - podpořené projekty 2018
Výzva 

č. 
Název projektu Název žadatele Místo realizace Způsobilé 

výdaje (v Kč)
Dotace

2 Mléčné výrobky k dětem Zemědělské a obchodní druž-
stvo Hlavnice

Hlavnice 700 000 350 000

2 Nákup sušárny Markéta Kubesová Henklová Hlubočec 800 000 400 000

2 Modernizace provozovny Kamahaj Kamil Bena Hradec nad 
Moravicí

499 800 224 910

2 Zpracování a uvádění na trh zemědělských 
produktů Řeznictví Lukáš Gebauer

ŘEZNICTVÍ LUKÁŠ GEBAUER 
s.r.o.

Otice 1 950 000 975 000

2 Chladírenské vybavení Lubomír Hluchý Větřkovice 0 0

2 Vybavení bourárny Družstvo ZAGRA Hlubočec 499 999 249 999

2 Ať je trávě prima Martin Starý Stěbořice 220 000 99 000

2 MINIPIVOVAR Stěbořice, PIVNÍ lázně a uby-
tování. 

PIVOVAR Stěbořice s.r.o. Stěbořice 4 998 740 2 249 433

2 Modernizace provozovny Jiří Piskoř Jiří Piskoř Vítkov 430 000 193 500
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Výzva 
č. 

Název projektu Název žadatele Místo realizace Způsobilé 
výdaje (v Kč)

Dotace

2 Rozvoj činnosti truhlářské firmy Antonín 
Najser

Antonín Najser Slavkov 984 900 443 205

2 Nákup manipulační techniky Jan Stuchlík Háj ve Slezsku 1 300 000 585 000

2 Pořízení softwaru a dalšího zařízení pro spo-
lečnost Moderní škola s. r. o.

Moderní škola s.r.o. Otice 2 300 000 1 017 000

2 NAVRCH BAGR Martin Chalupa Jezdkovice 4 100 000 1 845 000

2 Pořízení VZV ZD Hraničář Loděnice Holasovice 995 000 348 250

2 Přívěs Robert Budírský Hrabyně 90 750 40 837

2 Revitalizace provozovny, včetně vybavení 
budovy a výsadby zeleně

KlaGeo, s.r.o. Otice, Slavkov 499 000 224 550

2 Šicí dílna SLEZSKÁ HARMONIA, s.r.o. Velké Heraltice 0 0

2 Vybavení kanceláře Lukáš Trčálek Vítkov 0 0

2 Oplocenky Robert Budírský Mokré Lazce, 
Hlubočec

53 550 53 550

2 Stavba oplocenek - Větřkovice Obec Větřkovice Větřkovice 138 550 138 550

2 Jednokotoučová rozmítací pila s příslušen-
stvím - Lesy Budišov n.B.

Lesy Budišova nad Budišov-
kou s.r.o.

Budišov nad Bu-
dišovkou

1 000 000 500 000

2 Pořízení mulčovače pro údržbu mladých po-
rostů v lesích obce Stěbořice

Obec Stěbořice Stěbořice 190 000 95 000

2 Pořízení štěpkovače Jan Tvarůžka Hlubočec 500 000 250 000

CO NáS čEKá V ROCE 2019?
V nejbližších měsících nás čeká doslova smršť dotačních výzev, ve kterých bude možno ucházet se o podporu svých záměrů. Přiná-
šíme vám malou nápovědu, jak se vyznat v některých námi používaných zkratkách. 

Takže, řekne-li se IROp (Integrovaný regionální operační program): věřte nebo ne, jde o podporu výstavby a opravy vybavení obcí 
jako jsou např. bezpečnostní prvky na silnicích, výstavba a opravy nádraží, zastávek, parkovišť, cyklostezek, bude možno vybavovat 
dobrovolné hasiče, zajistit lepší zázemí pro sociální služby, stavět byty pro spoluobčany v těžkých životních situacích, opravovat a vy-
bavovat školy, učebny a střediska volného času, kulturní domy a podobně.

Řekne-li se Opz (Operační program Zaměstnanost): máme na mysli pro nejbližší výzvy podporu především na provoz sociálních 
služeb, podporovány jsou aktivity z oblasti komunitní (terénní) sociální práce a komunitních center. Dále pod pojmem „Prorodinná 
opatření“ podpora zařízení péče o děti zajišťující péči o děti v době mimo školní vyučování, doprovody na kroužky a zájmové aktivity, 
příměstské (tedy nepobytové) tábory, společná doprava dětí do/ze školy, dětské skupiny a/nebo příměstského tábora. Provoz tzv. 
dětských skupin, vzdělávání pečujících osob.

Řekne-li se OpŽp (Operační program Životní prostředí): tak u nás to momentálně znamená, že máme aktuálně vyhlášenu výzvu 
na podporu výsadeb sídelní zeleně. Je možno získat peníze na zakládání a obnovu ploch a prvků veřejné zeleně (parků, zahrad, 
sadů, uličních stromořadí, alejí, lesoparků, remízů, průlehů), včetně zakládání či obnovy doprovodných vodních prvků a ploch přírodě 
blízkého charakteru (tůní/jezírek, mokřadů a jiných terénních sníženin, částí vodních toků, drobných retenčních nádrží na srážkovou 
vodu apod.). 

Řekne-li se u nás pRV (Program rozvoje venkova): ve střehu by měli být především zemědělci, vlastníci půdy, vlastníci lesů a drobní 
venkovští podnikatelé, ale i obce a spolkové organizace. Pod tímto heslem je možno modernizovat vybavení řemeslných dílen, vý-
robních podniků či služeb. Pro zemědělce, podnikatele, vlastníky lesa (i obce hospodařící v krajině) je připravena podpora na úpravy 
polních i lesních cest, zpracování zemědělské produkce na potraviny, krmiva či polotovary; vlastníkům lesa na pořízení či modernizaci 
pil, na lesní cesty pro lesní techniku i turisty, odpočívadla a zázemí pro turisty, na ochranu výsadeb stromků před zvěří – tzv. oplo-
cenky, úpravy potoků a pramenů, mostků, zadržování vody v lesích i v polích a loukách, zkrátka veškeré potřebné úpravy venkovské 
krajiny; především však potřebujeme podpořit drobné venkovské podnikání, řemeslníky, dílny, výrobny, služby, agroturistiku.
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CHySTáME DOTAčNí pROgRAM pRO OBCE A SpOLKy
Také možná uslyšíte, že se někdo baví o „článku 20“. Tak toto je tajná šifra Programu rozvoje venkova na podporu občanské vyba-
venosti obcí, která zahrnuje: 
•	 Obnovu veřejných prostranství včetně herních a vodních prvků.
•	 Investice do mateřských a základních škol nenavyšující kapacitu zařízení, tedy na rekonstrukci a rozšíření mateřské či základní 

školy, včetně zázemí a doprovodného stravovacího a hygienického zařízení; venkovní mobiliář a herní prvky v případě mateřské 
školy.

•	 Drobné vybavení hasičských zbrojnic, resp. jednotek sboru dobrovolných hasičů s místní působností kategorie JPO V, tedy re-
konstrukce menšího rozsahu, obnovu nebo rozšíření hasičské zbrojnice včetně příslušného zázemí, jako jsou šatny, umývárny 
a toalety. Dále na pořízení strojů, technologií a dalšího vybavení.

•	 Obecní prodejny a obchody, pevné i pojízdné. Výstavba, rekonstrukce nebo obnova budov či stánků pro obchod včetně jejich 
zázemí (šatny, umývárny, toalety), pořízení technologií a dalšího vybavení pro obchod, pojízdnou prodejnu a její technologické 
vybavení.

•	 Vybrané kulturní památky. Podporu lze poskytnout na obnovu a zhodnocení kulturních objektů a prvků. Doplňujícími výdaji může 
být výstavba odstavných ploch a parkovacích stání, oplocení, venkovní mobiliář, informační tabule a další. 

•	 Kulturní a spolková zařízení včetně knihoven zahrnující investice do staveb a vybavení pro kulturní a spolkovou činnost (obecní, 
kulturní, spolkové a víceúčelové domy, společenské, koncertní a divadelní sály, kina, klubovny, sokolovny a orlovny) včetně 
obecních knihoven.

•	 Výstavba/rekonstrukce/obnova stezek, veřejně přístupné pěšiny, hippostezky a další tematické stezky mimo území lesa, včetně 
značení, směrových a informačních tabulí či interaktivních prvků, zřizování odpočinkových stanovišť, přístřešků, výstavba herních 
a naučných prvků, mostků, lávek, vyhlídky, zábradlí, úvaziště pro koně atd.

Podporu v „článku 20“ MAS Opavsko chystá vyslat do území našich obcí v podzimní výzvě. Sledujte informace na www.masopavsko.cz, 
náš pravidelný informační zpravodaj rozesílaný e-mailem nebo o svém záměru informujte pracovníky kanceláře MAS, zařadíme vás 
mezi příjemce čerstvých informací. Jsme tady pro vás.

HARMONOgRAM VýzEV MAS OpAVSKO pRO ROK 2019
programový rámec IROp - SCLLD MAS Opavsko 2014 - 2020
"Číslo a název výzvy  
ŘO IROP"

Název a stručný popis zaměření 
výzvy

Potenciální žadatelé Plánovaná fi-
nanční alokace 

výzvy (v Kč)

Plánované da-
tum vyhlášení 

výzvy MAS

Plánované da-
tum ukončení 

výzvy MAS

Výzva č. 85 Sociální 
infrastruktura

12. Výzva MAS OPAVSKO-IROP- So-
ciální bydlení 2019 - pořízení bytů, 
bytových domů, nebytových pro-
stor a jejich adaptace pro potřeby 
sociálního bydlení.

Obce, NNO, Církve, Cír-
kevní organizace 1 600 000 20.5.2019 12.7.2019

"Výzva č. 69 
 Integrovaný zá-
chranný systém"

14. Výzva MAS OPAVSKO-IROP- 
Vybavení jednotek JPO II a JPO III 
- Technika pro integrovaný záchran-
ný systém, Stanice integrovaného 
záchranného systému

obce, kraje, státní or-
ganizace, která zřizuje 
jednotku HZS

2 000 000 20.5.2019 12.7.2019

"Výzva č. 53 
Udržitelná doprava"

15. Výzva MAS OPAVSKO-IROP-
-Zvýšení podílu udržitelných forem 
dopravy 2019 - Terminály, parkovací 
systémy, Bezpečnost dopravy

kraje, obce, dobrovolné 
svazky obcí, organizace 
zřizované nebo zakláda-
né kraji atd.

8 000 000 31.5.2019 18.7.2019

"Výzva č. 68 
 Zvyšování kvality 
a dostupnosti infra-
struktury pro vzdě-
lávání"

16. Výzva MAS OPAVSKO - IROP- 
Vzdělávání 2019- Infrastruktura 
předškolního vzdělávání, Infra-
struktura základních škol a Infra-
struktura pro zájmové, neformální 
a celoživotní vzdělávání

kraje, obce, NNO, církve, 
organizace služky stítu 
příspěvkové organizace, 
školy a školská zařízení 
atd.

8 800 000 31.5.2019 18.7.2019

"Výzva č. 62 
 Sociální infrastruk-
tura"

17. Výzva MAS OPAVSKO-IROP- So-
ciální služby 2019 - Rozvoj sociál-
ních služeb, Komunitní centra

kraje, obce, dobrovolné 
svazky obcí, církve, NNO 8 000 000 31.5.2019 18.7.2019

"Výzva č. 53 
Udržitelná doprava"

18. Výzva MAS OPAVSKO-IROP-Vý-
stavba cyklostezek 2019 - Výstavba 
cyklostezek a cyklotras

kraje, obce, dobrovolné 
svazky obcí, organizace 
zřizované nebo zakláda-
né kraji atd.

2 000 000 listopad 2019 konec r. 2019
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"Číslo a název výzvy  
ŘO IROP"

Název a stručný popis zaměření 
výzvy

Potenciální žadatelé Plánovaná fi-
nanční alokace 

výzvy (v Kč)

Plánované da-
tum vyhlášení 

výzvy MAS

Plánované da-
tum ukončení 

výzvy MAS

"Výzva č. 53 
Udržitelná doprava"

19. Výzva MAS OPAVSKO-IROP-Zvý-
šení podílu udržitelných forem do-
pravy 2019 - Terminály a parkovací 
systémy, Bezpečnost dopravy

kraje, obce, dobrovolné 
svazky obcí, organizace 
zřizované nebo zakláda-
né kraji atd.

v případě nedo-
čerpání alokace 

z předchozí 
výzvy

listopad 2019 2019/2020

"Výzva č. 62 
 Sociální infrastruk-
tura"

20. Výzva MAS OPAVSKO-IROP- So-
ciální služby 2019 - Rozvoj sociál-
ních služeb, Komunitní centra

kraje, obce, dobrovolné 
svazky obcí, církve, NNO

v případě nedo-
čerpání alokace 

z předchozí 
výzvy

listopad 2019 2019/2020

programový rámec Opz - SCLLD MAS Opavsko 2014 - 2020
Výzva 
MAS 
č. 

Název a stručný popis zaměření výzvy Potenciální žadatelé Plánovaná fi-
nanční alokace 

výzvy (v Kč)

Plánované da-
tum vyhlášení 

výzvy MAS

Plánované da-
tum ukončení 

výzvy MAS

12

Sociální služby a sociální začleňování 2019 
- v rámci této výzvy budou podporovány 
aktivity z oblasti Komunitní sociální práce 
a Komunitních center jako prostředků soci-
álního začleňování nebo prevence sociální-
ho vyloučení

Poskytovatelé sociálních slu-
žeb, NNO, Obce, Organizace 
zřizované obcemi, Dobrovolné 
svazky obcí, Vzdělávací a po-
radenské instituce, Školy, Ob-
chodní korporace, OSVČ

2 000 000 24.04.2019 31.05.2019

13

Prorodinná opatření 2019 - Podpora za-
řízení péče o děti zajišťující péči o děti 
v době mimo školní vyučování. Doprovody 
na kroužky a zájmové aktivity. Příměstské 
tábory. Společná doprava dětí do/ze školy, 
dětské skupiny a/nebo příměstského tábo-
ra. Dětské skupiny. Vzdělávání pečujících 
osob.

obec, dobrovolné svazky obcí, 
Organizace zřizované obcemi, 
NNO, Obchodní korporace, 
OSVČ, Poradenské a vzdělávací 
instituce, školy a školská zaříze-
ní, OSVČ

2 500 000 24.04.2019 31.05.2019

programový rámec OpŽp - SCLLD MAS Opavsko 2014 - 2020
Výzva 
MAS 
č. 

Název a stručný popis za-
měření výzvy

Potenciální žadatelé Plánovaná fi-
nanční alokace 

výzvy (v Kč)

Plánované da-
tum vyhlášení 

výzvy MAS

Plánované da-
tum ukončení 

výzvy MAS

1

Realizace sídelní zeleně 
Podpora je zaměřená 
na zakládání/obnovu 
funkčně propojených ploch 
a prvků veřejně přístupné 
sídelní zeleně (vč. vodních 
prvků a ploch) v zastavě-
ném území obce

Kraje, obce, dobrovolné svazky obcí, organizač-
ní složky státu s vyjímkou pozemkových úřadů 
a AOPK ČR, státní podniky, veřejné výzkumné 
instituce a výzkumné organizace podle zákona 
130/2002 Sb.,veřejnoprávní instituce, příspěv-
kové organizace, vysoké školy, školy a školská 
zařízení,NNO, církve a náboženské společnosti, 
podnikatelské subjekty, obchodní společnosti 
a družstva, fyzické osoby podnikající.

5 000 000 11.01.2019 29.08.2019

programový rámec: pRV - SCLLD MAS Opavsko 2014 - 2020
Název a zaměření výzvy (dosud nebyla vyhlášena) Plánovaná finanční 

alokace výzvy (v Kč)
Plánované datum 

vyhlášení výzvy MAS
Plánované datum 

ukončení výzvy MAS

3. Zpracování a uvádění na trh zemědělských produktů 2 500 000 21.5.2019 26.6.2019

4. Lesnická infrastruktura 2 000 000 15.5.2019 26.6.2019

5. Zemědělská infrastruktura 480 000 15.5.2019 26.6.2019

7. Založení nebo rozvoj nezemědělského podnikání 5 400 000 15.5.2019 26.6.2019

9. Ochrana melioračních a zpevňujících dřevin 500 000 15.5.2019 26.6.2019

10. Neproduktivní investice v lesích 2 300 000 15.5.2019 26.6.2019

11. Investice do lesnických technologií 2 000 000 15.5.2019 26.6.2019

2. Investice do zemědělských podniků zatím není známa konec roku 2019 2019/2020

12. Občanská vybavenost dle článku 20 konec roku 2019 konec roku 2019 2019/2020
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ASISTENTI SDíLEjí SVÉ zKuŠENOSTI
V rámci projektů MAP Opavsko/MAP Vítkovsko jsme začali v re-
gionu realizovat pravidelná metodická setkávání asistentů peda-
goga a školních asistentů, jejichž cílem je zajistit asistentům další 
vzdělávání, poskytovat jim metodickou podporu a vytvořit prostor 
pro vzájemné sdílení zkušeností z praxe. Tato aktivita vzešla z po-
třeb z regionu a jeví se jako velmi potřebná. Setkání asistentů 
pedagoga a školních asistentů probíhají 4x ročně a tematické 
zaměření jednotlivých setkání vychází z potřeb asistentů. Délka 
každého setkání je 3 hodiny a probíhá většinou v odpoledních 
hodinách. Setkání probíhají zvlášť pro asistenty pedagoga a škol-
ní asistenty z Opavska a z Vítkovska.
Tématem prvních setkání v Opavě i ve Vítkově bylo vzájemné se-
známení účastníků a také specifika a potřeby jednotlivých žáků 
se speciálními vzdělávacími potřebami se zaměřením se na po-
dotázky jako např.: Jaké mají takoví žáci možnosti? Jaké jsou 
jejich schopnosti? Jak účelně žáka podpořit a to např. za pomoci 
využití vhodných metodických materiálů, didaktických a kompen-
začních pomůcek? Jaké speciální přístupy a metody práce v tom 
či onom případě zvolit a jak sestavit individuální vzdělávací plán? 
V rámci klíčové aktivity sdílení zkušeností se jednotliví účastníci 
vzájemně seznámili, sdělili si zkušenosti z praxe a vyslechli reak-
ce svých kolegů a kolegyň.
Druhého setkání asistentů pedagoga a školních asistentů z úze-
mí Opavska se jako speciální hostů účastnili Mgr. Zuzana Pavelo-
vá (speciální pedagožka Speciálně pedagogického centra Srdce 
v Opavě) a Mgr. Ivo Schvan (ředitel Pedagogicko-psychologic-
ké poradny v Opavě). Oba jmenovaní, včetně Mgr. Hany Tiché, 
mentorky metodických klubů asistentů pedagoga a školních 
asistentů, připravili obsahovou náplň setkání na míru účastníků 

a reflektovali tak náměty metodického setkání z října 2018. Cílem 
setkání bylo předat informace týkající se legislativního ukotvení 
role asistentů pedagoga a školních asistentů, včetně připravo-
vané novelizace vyhlášky č. 27/2016. Následovalo představení 
činnosti speciálně pedagogických center v regionu a činnosti 
pedagogicko-psychologických poraden. Kolegové se zaměřili 
na konkrétní práci svých pracovišť a s přítomnými účastníky dis-
kutovali formy spolupráce a podpory školských zařízení směrem 
k asistentům pedagoga/školním asistentům.
Druhé setkání asistentů pedagoga a školních asistentů z Vítkov-
ska se naopak zaměřilo na činnost Střediska výchovné péče 
v Opavě (dále jen SVP), na to jak pracovat se žákem s porucha-
mi chování, jak dobře zvládat obtížné situace spojené s výchov-
nými potížemi žáka, či jak komunikovat se žákem a rodičem. 
Speciálním hostem setkání byla Mgr. Hana Eleková, speciální 
pedagožka etopedka působící v SVP v Opavě. V úvodu setkání 
proběhlo sdílení zkušeností z práce zúčastněných s konkrétními 
dětmi (jmenování konkrétních případů z praxe, typu postižení 
a omezení dětí), z čehož vyplynulo, co si slibují od setkání, jaké 
odpovědi hledají a jaká témata chtějí diskutovat. V další části se-
tkání se lektorka zaměřila na popis problémů, se kterými se děti 
s výchovnými potížemi nejčastěji potýkají, seznámila účastníky 
se skrytými příčinami těchto potíží a popsala, jakým způsobem 
reagují děti s ADHD či děti s osobnostními a psychickými problé-
my, ale také proč.
Další setkání proběhlo v březnu 2019 a hostem byla speciální 
pedagožka Mgr. Olga Kusá z Brna, která se dlouhodobě věnuje 
vzdělávání žáků se SVP a také podpoře asistentů pedagoga.

Lucie Stanjurová

MíSTNí AKčNí pLáN ROzVOjE 
VzDěLáVáNí Má zA SEBOu pRVNí ROK

Školní rok 2018/2019 byl zkouškou ostrého provozu nejen no-
vých webových stránek obou projektů, ale také testem zájmu uči-
telů, rodičů, žáků i nepedagogické veřejnosti o mnoho desítek 
aktivit, které jsme v rámci Místních akčních plánů rozvoje vzdělá-
vání pro území vložit Opavska a Vítkovska II (MAP) vytvořili. 
Kromě pravidelných aktivit jako jsou učitelské kavárny neboli 
neformální prostor pro setkávání a sdílení inspirací a poznatků 
z oblasti jazykových a přírodních věd a také matematiky, to byla 
například i podpora práce asistentů pedagoga a školních asis-
tentů či metodická setkávání vedoucích pracovníků mateřských 
a základních škol. Kromě toho nabídl MAP také jednorázové 
semináře, přednášky či workshopy. Zmiňme třeba setkání nad 
tématem Rizikové chování na internetu, které vedl René Szot-
kowski 25. března 2019 nebo seminář nazvaný Intervenční a re-
habilitační práce s třídním kolektivem psychologa, terapeuta 
a supervizora Martina Hofmana 21. května 2019.
Další aktivity stále ještě běží. Hledáme například do žákovského 
dokumentaristického projektu příběhy našich sousedů 

(Post Bellum) celkem 5-7 týmů ze základních škol z Opavska 
(8. - 9. ročník), a to na období od září do prosince letošního roku. 
Vyhlásili jsme také výtvarnou a literární soutěž pro děti základ-
ních škol nazvanou Elon	 jede,	 Elon	 vede. Úkolem soutěžících 
bude vytvořit návrh ekologického vozítka pro Patrona projektu 
MAP – Elona. Vyhlášení vítězů soutěže proběhne v rámci Dne 
čisté dopravy v Hradci nad Moravicí 14. září 2019. 
O dalších akcích se zevrubně dočtete na následujících stranách. 
Všechny aktivity jsou realizovány v rámci projektů Místní akční 
plán rozvoje vzdělávání na území Opavska II (reg. č. CZ.02
.3.68/0.0/0.0/17_047/0008638) a Místní akční plán rozvoje 
vzdělávání na území Vítkovska II (reg. č. CZ.02.3.68/0.0/0.0/
17_047/0008640), které jsou financovány z prostředků ESF pro-
střednictvím Operačního programu Výzkum, vývoj a vzdělávání 
a státního rozpočtu. 
Více podrobností ke všem nabízeným aktivitám najdete na webu: 
www.mapopavsko.cz a www.mapvitkovsko.cz. Najdete nás také 
na sociálních sítích: www.facebook.com/mapopavskovitkovsko/
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KONFERENCE INSpIROVALA K učENí VENKu
V rámci vzdělávacího programu MAP Opavsko a Vítkovsko II re-
alizovala pracovní skupina zaměřená na environmentální témata, 
včetně podpory regionální identity, konferenci s názvem VÝUKA 
PRO BUDOUCNOST – JAK VYCHOVÁVAT A UČIT VENKU. Akce 
se konala v polovině února 2019 v prostorách Masarykovy střed-
ní školy zemědělské a Vyšší odborné školy Opava.
O tom, zda je učení venku výukou budoucnosti, přednášeli vá-
žení hosté, kterými byli PhDr. Tereza Valkounová – zástupkyně 
a spoluzakladatelka Asociace mateřských lesních školek, která 
hovořila o bezpečném riziku, a Mgr. Petr Daniš – ředitel pražské-
ho Vzdělávacího centra Tereza, který se věnoval problematice 
výuky a výchovy mimo školu, v přírodním prostředí a který je au-
torem nedávno vydané knihy „Děti venku v přírodě – ohrožený 
druh?“.    
Konference byla rozložena do dvou bloků – první z nich byl ur-
čen zejména pedagogům a druhý z nich pak rodičům. Po ka-
ždém lektorském příspěvku měli přítomní možnost pokládat 
otázky, náměty a diskutovat mezi sebou. „Konference byla 
skvělá, přednášející mě utvrdili v názoru, že projekty v příro-
dě mají velký smysl. S Petrem Danišem  jsem měl možnost si 
promluvit o jedlém lese a programu Erdkinder a Tereza mě při-
měla se zamyslet taky nad bezpečím venku, udělat si plán po-
tenciálních rizik a mluvit o možných nebezpečích nahlas bez 
stresu a mít připravený krizový plán,“ uvedl účastník konferen-
ce, pedagog na 2. stupni ZŠ, Mgr. Petr Valeček. Pedagožka MŠ 
Bc. Martina Stoklasová zase hodnotila konferenci takto: „Téma 
mě velmi oslovilo a splnilo mé očekávání, rovněž došlo k ně-

kolika «aha» efektům a toho si cením nejvíce. Velmi mě oslo-
vilo psychologicko-fyziologické hledisko, a to spojování synapsí 
v mozku, které si najdou cestu přirozeným způsobem bez umě-
le vytvořeného prostředí. Věřím, že tohle je způsob jak předejít 
dnešním stále více skloňovaným problémům, které mají děti  
s poruchami soustředění. Učit venku vidím jako cestu, jak vrátit 
děti do přírodního prostředí, tedy tam, kde jsme sami vyrůstali 
a bylo nám dobře.“

Kateřina Skalíková  

Konference o učení venku vzešla z aktivity pracovní skupiny za-
měřené na environmentální vzdělávání. Foto: Kateřina Skalíková

OTICE zAŽILy jEDINEčNý TuRNAj  
V DESKOVýCH HRáCH
Deset škol a dvanáct soutěžních družstev, tak vypadal turnaj des-
kových her nazvaný Kdo hraje, ten jede, který společnými silami 
připravili Místní akční skupina Opavsko z. s. a HRAcí DEskové 
Centrum Legie z Hradce nad Moravicí. Uskutečnil se v Kulturním 
domě Otice 27. března 2019. V turnaji zvítězila ZŠ Opava, Vrch-
ní s celkovým počtem 94 bodů, na druhém místě skončila ZŠ 
Opava, Edvarda Beneše s 93 body a třetí místo patřilo ZŠ TGM, 
Opava, Riegrova s 89 body. Turnaj co do rozsahu a počtu zapo-
jených škol neměl dosud v České republice obdoby. Zúčastnilo 
se jej 120 dětí, nad jejich hrou bděli čtyři rozhodčí. Turnaj byl vyvr-
cholením celoroční přípravy škol na Opavsku, na kterou dohlížel 
Zdeněk Týn z HRAcího DEskového Centra Legie. Se samotným 
průběhem turnaje byl nadmíru spokojen. „Na akci jsme se dlou-
ho připravovali, velice mě těší, že se vydařila. Děti byly připrave-
né a v rámci soutěže pěkně organizované, takže vše proběhlo 
hladce. Další ročník bude opět výzvou, popřemýšlíme, zda sou-
těž nerozdělíme na nižší a vyšší stupeň, případně, zda zůstanou 
všechny hry stejné nebo nějakou změníme,“ uvedl Zdeněk Týn. 
Na Vítkovsku, které má o poznání méně škol a tudíž méně poten-
ciálních účastníků soutěže, probíhaly ve školním roce 2018/2019 
ukázky deskových her na jednotlivých školách. Lektoři představili 
moderní deskové hry ve Větřkovicích, Březové a v Budišově nad 
Budišovkou. Cílem bylo hlavně nalákat školy v příštím školním 
roce do podobné soutěže, která se konala na Opavsku. Aktivita 

Kdo hraje, ten jede má za cíl podporovat v dětech matematickou 
a čtenářskou gramotnost, postřeh a další dovednosti.

Milan Freiberg

Na Opavsku byl vyvrcholením celoroční aktivity Kdo hraje, ten 
jede turnaj v deskových hrách za účasti 120 dětí z 10 škol.
Foto: Milan Freiberg
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CO SI zASADíME, TO SI SNíME 
Výukový program s názvem Co	si	zasadíme,	to	si	sníme	byl vy-
tvořen pro děti 1. stupně základních škol jako aktivita směřovaná 
do školních zahrad a ke zdravému životnímu stylu. Jako první se 
do programu na počátku roku 2019 zapojila Základní a mateřská 
škola ve Větřkovicích. 
Program byl zahájen praktickými semináři otevřenými veřejnos-
ti, které se zabývaly zdravou svačinou a výživou dětí a které po-
kračovaly v průběhu jara také bylinkami podporujícími imunitu 
a otázkami, odkud se bere jídlo (Skutečně zdravá škola a Česká 
naturopatická společnost). V souvislosti s tím se také děti základ-
ní školy zamýšlely nad tím, jak by mohla vypadat jejich školní 
zahrada a aktivně se podílely na jejím plánování. Ve spolupráci 
se zahradní architektkou vytvořily několik návrhů, a to včetně de-
finování využití prostor, druhů stromů a rostlin, mobiliáře nebo 
plánu údržby zahrady. Následovat bude společné plánování s ro-
diči a obyvateli obce a konečná realizace zahradních úprav.      

Kateřina Skalíková
Jedlou zahradu vytvářely děti ze ZŠ a MŠ Větřkovice v rámci pro-
jektu Co si zasedíme, to sníme. Foto: Kateřina Skalíková

SDíLENý LOgOpED V MATEřSKÉ ŠKOLE
Úroveň řečových dovedností dětí předškolního věku úzce souvisí 
se školní úspěšností žáků. Díky projektu Místní akční skupiny 
rozvoje vzdělávání na území Opavska, realizovaný pod záštitou 
MŠMT ČR je v 5 Mateřských školách zajištěná 1x v týdnu pra-
videlná a systematická péče  pro děti s narušenou komunikač-
ní schopností. Cílem programu je podpořit přirozený vývoj řeči 
včetně prevence nejčastějších logopedických vad a poruch řeči 
u dětí předškolního věku.
Pedagogové a rodiče uvítali velmi pozitivně možnost logopedic-
ké péče přímo v prostorách MŠ. Proběhla informativní schůzka 
s rodiči a cílená přednáška na téma logopedické péče včetně 
organizačního průběhu a zapojení rodičů. Jaký je vývoj po půlro-
ce realizace projektu? Ředitelky MŠ hodnotí  logopedickou péči 
o děti  přímo v prostorách MŠ jako velmi přínosnou aktivitu,  a tam, 
kde se podařila i cílená spolupráce s rodiči, vidí  znatelné pokroky 
a mnohé děti z péče již mohly být vyřazeny. Zvýšilo se jejich sebe-
vědomí a tím podpořil úspěšný přechod do ZŠ. Jen si posteskly, 
že logopedická  péče nemůže pokračovat v dalším školním roce, 

kdy bude dána v rámci projektu příležitost jiným MŠ. 
Přínos logopedické péče přímo na MŠ hodnotí pozitivně také 
logopedky  Mgr. Veronika Krajíčková a Mgr. et. Mgr. Jana Schre-
ierová, kterým tímto patří velké poděkování za profesionální a při-
tom lidský přístup k dětem a rodičům. Upřednostňují individuální 
péči o dítě a podle potřeb dítěte se zaměří na nápravu hlásek, 
následně rozvoj zrakového, sluchového vnímání, tvorba rýmů, 
vyvozování (fixace problémových) hlásek, grafomotoriku  včet-
ně činnosti pro předcházení specifických poruch učení apod. 
Každé dítě vyžaduje svůj přístup, výhodou je přímá spolupráce 
s učitelkami MŠ a rodiči dětí. S postupem času obě logopedky 
konstatují, že podpora rodičů klesá a tím se i prodlužuje náprava 
u dětí. 
Všichni se však shodneme na to, že logopedická péče v MŠ je 
velmi přínosná až téměř nezbytná. Škoda, že není  umožněna 
dětem ve všech MŠ. Není to jen otázka finančního zabezpečení, 
ale  akutního nedostatku školských logopedů. 

Eva Cveková

SpOLupRáCE NA (pOLI/y)TECHNICKÉM 
Úspěšná aktivita Inovativní metody práce v MŠ se zaměřením 
na polytechnické vzdělávání se nadále rozvíjí. Na spolupráci se 
aktivně podílí Okresní hospodářská komora Opava, Magistrát 
města Opavy a nově i sousedící MAS Hlučínsko se svým projek-
tem MAP Hlučínsko.
Spolupráce probíhá, jak na poli vzdělávání učitelek z mateřských 
školek, tak i při dodání „pracovního ponku“ do mateřských ško-
lek v rámci působnosti MAS Opavsko. 
Na jaře 2019 členové OHK Opava podpořili tuto aktivitu zafinanco-
váním deseti ponků, které vytvořilo, SOU Stavební v Opavě. Po do-
mluvě partnerů ponky (vč. nářadí a materiálu) budou následně 
předány mateřským školkám, které projevily zájem o tuto aktivitu. 
V dubnu tak například byl ponk umístěn díky Slezským stavbám 
Opava, s. r. o. do MŠ Srdíčko Opava, Zborovská a do MŠ Opava 
17. listopadu, kde jeho pořízení hradila firma BENKO KLIMA s. r. o.
Součástí aktivity je i koncept podpory polytechniky v MŠ, kte-
rý počítá s periodickými vzdělávacími akcemi pro učitelky z MŠ. 
Tyto vzdělávací akce byly vedeny odbornými lektory v odborných 
dílnách SOU Stavební, Opava, p. o. v květnu 2019.

Martin Hořínek

Nové dva ponky obdržely závěrem školního roku 2018/2019 kro-
mě jiných MŠ Srdíčko, Opava a MŠ 17. listopadu Opava.
Ilustrační foto: Milan Freiberg
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pRO(STORy) zA ŠKOLOu uMOŽňují ŽáKŮM 
pROŽITKOVÉ učENí
Program Pro(story)	za	školou vznikl jako součást implementač-
ních aktivit Místního akčního plánu rozvoje vzdělávání (MAP) 
na Vítkovsku. Tyto plány, jež jsou realizovány v jednotlivých úze-
mích od roku 2016, jsou produkty spolupráce partnerů v území, 
stanovují priority a jednotlivé kroky nutné k dosažení cílů vzdělá-
vací politiky v území na základě místní potřebnosti, naléhavosti 
a lokálních přínosů.  Ze získaných informací a analýz vyplynula 
nutnost řešit posílení vazby k místu a společenství, k regionu. 
Proto vznikla v rámci MAP zcela nová oblast k dalšímu zkoumání 
- environment s vazbou a důrazem na všechny jeho složky – pří-
rodní, kulturní a sociální, a zároveň programy zaměřené na posí-
lení regionální identity, v popředí s místně zakotveným učením.  
Výukový program Pro(story)	za	školou se stal na několik měsíců 
součástí výuky dětí 6. ročníku základní školy v Březové u Vítkova. 
Program byl navržen tak, aby bylo možné jej přizpůsobit danému 
území a takzvaně jej „ušít na míru“ prostředí a aktérům, u kterých 
bude realizován. Hlavní důraz byl kladen na samostatnou aktivitu 
dětí a jejich spolupráci, na prožitkové poznávání místa, které dob-
ře znají, a poznávání jeho hodnot.  
V přípravné fázi programu byly realizovány exkurze do opav-
ských archívů, kde se děti mohly seznámit nejen s provozem 
a funkcí těchto institucí, ale kde především mohly vidět historic-
ké dokumenty týkající se jejich obce. Při dalším setkání se nám 
již podařilo definovat konkrétní místa v obci a krajině, které děti 
vnímaly jako zásadní. Vznikl tak soubor deseti témat, která pak 
děti rozpracovaly do vlastních prezentací podložených průzku-
mem míst, vyhledáváním dalších informací, setkáními s pamět-
níky nebo zástupci obce. Tématům se věnovaly také ve výtvarné 
výchově a literatuře. 
Dalším krokem programu bylo představení nejvýznamnější pa-
mátky obce Březová, kostela sv. Mikuláše ze 13. století. Za účasti 
lektora byla zorganizována komentovaná prohlídka interiéru kos-
tela a práce s novými pracovními listy. Program byl veden prožit-

kově a badatelsky. Děti se učily nejen poznávat historii a stavební 
části objektu, ale pozornost byla také věnována mobiliáři, detai-
lům umělecké výzdoby a zvláštnostem kostelního interiéru.
Zážitek z toho, že je možné se bavit a při tom ani nevnímat, že 
se učíme, pokračoval návrhem dětí vytvořit questingovou trasu 
po obci, která by zahrnovala všechna řešená témata a mohla by 
sloužit všem. Společně s prožitkovou trasou v kostele tak vznikly 
v Březové dvě zcela nové hry nabízející hlubší poznání historie 
místa. Program byl oficiálně ukončen na konci roku 2018 před-
náškou pro veřejnost, která se zabývala vývojem farního březov-
ského kostela a pomohla definovat jeho unikátní hodnoty nejen 
v rámci obce a kraje, ale celé střední Evropy.  

Kateřina Skalíková

Do programu Pro(story) za školou se zapojily děti ze ZŠ Březová. 
Foto: Kateřina Skalíková

čLENOVÉ ŠKOLNíCH pARLAMENTŮ čERpALI 
INSpIRACI V pOSLANECKÉ SNěMOVNě

Školní parlamenty a jak na ně. Tak se jmenovala aktivita v rámci 
MAP Opavsko II a Vítkovsko II, která se soustředila na metodic-
kou pomoc koordinátorům školních parlamentů a inspiraci ak-

tivním dětem ve školách. Vyvrcholením celého cyklu byla spo-
lečná exkurze do Parlamentu České republiky 6. března 2019. 
Dvacet dětí ze škol v Opavě, Melči a Budišově nad Budišovkou 
si nejprve prohlédlo prostory Senátu PČR. Společně jsme se pak 
odebrali do Poslanecké sněmovny PČR, kde nám v informačním 
středisku nejprve promítli krátký film o historii našeho zákono-
dárného sboru a legislativním procesu a pak už následovala bez-
pečnostní prohlídka a vstup na galerii sněmovny. Tam jsme asi 
hodinu sledovali debatu poslanců například o historické úloze 
Aloise Rašína a jeho zásluhách o vznik československé měny. 
„Zasedání poslanců bylo podle mě velice poučné,“ uvedl poté je-
den z účastníků výpravy, Robin Matýsek, žák Základní školy Opa-
va, Boženy Němcové. I ostatní se shodli na tom, že sledovat jed-
nání našich zákonodárců na vlastní oči bylo zajímavé. V příštím 
školním roce hodláme v podpoře a inspiraci školám ve vedení 
a zakládání parlamentů pokračovat, například rozšířením projek-
tu Adoptuj si svého zastupitele, který realizovalo Opavského za-
stupitelstvo dětí a mládeže. 

Milan Freiberg

Během výletu do Parlamentu České republiky, navštívili žáci 
z Opavska a Vítkovska i prostory Senátu (na snímku). Foto: Milan 
Freiberg
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MAS Opavsko realizuje od roku 2017 projekt Střednědobý plán 
rozvoje sociálních služeb na území Místní akční skupiny Opavsko 
z.s. s cílem vytvořit komunitní plán sociálních služeb a návazných 
aktivit a katalog podle životních situací. Záměrem projektu je spo-
lečné partnerství obcí, odborné i laické veřejnosti, poskytovate-
lů sociálních služeb, zástupců neziskových organizací a dalších 
subjektů.
V roce 2018 byla realizována  především sociodemografická 
analýza a analýza potřeb na území členských obcí MAS Opav-
sko. Sociodemografická analýza zahrnuje témata od porodnosti, 

KOMuNITNí pLáN ROzVOjE 
SOCIáLNíCH SLuŽEB MAS OpAVSKO

věkového složení obyvatelstva a struktury vzdělání, po počty ne-
zaměstnaných, děti v pěstounské péči, osoby v exekuci anebo 
počet poskytovaných služeb a jejich dostupnost. 
Dozvěděli jsme se tak například, že populace na území MAS 
Opavsko oproti Ostravě nebo Opavě mírně roste, ale zároveň po-
pulace kontinuálně stárne. Nebo že na území MAS Opavsko má 
celkem 6,8% všech obyvatel (přes 3000) jednu nebo více exe-
kucí a v součtu dluží tito lidé ¼ součtu rozpočtů všech 52! obcí, 
tedy něco málo přes 1 miliardu Kč (viz mapka níže). 

Mapa procentuálního podílu exekucí v území MAS Opavsko. (písmo menší než stávající nadpis)
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V rámci analýzy potřeb proběhlo celkem 12 ohniskových skupin. 
Skupiny probíhaly jako setkání s občany zaměřené na společné 
téma, kterým byly potřeby místních. Diskuse byla moderována 
vždy dvěma facilitátory – mužem a ženou. Dvě ohniskové skupi-
ny z celkového počtu byly realizovány také se starosty a starost-
kami členských obcí MAS Opavsko. 

vice (Skřípov, Březová; Staré Těchanovice) a Hvozdnice (Dolní 
Životice; Otice). S ohledem na specifickou roli Vítkovska jsme 
realizovali v mikroregionu Moravice jednu skupinu navíc v obci 
Staré Těchanovice a samostatnou skupinu jsme realizovali také 
v Žimrovicích, místní části Hradce nad Moravicí, který není sou-
částí žádného mikroregionu, ale je důležitým místem na území 
MAS Opavsko. V případě Vítkovska jsme zohlednili již provedené 
místní analýzy. 
Ohniskových skupin se zúčastnilo celkem 137 účastníků, z toho 
86 žen a 51 mužů. Ohniskové skupiny probíhaly od ledna 2018 
do října 2018. Dále byly zjišťovány potřeby ze strany poskytova-
telů sociálních služeb a průběžně probíhá analýza dokumentů. 
Proběhlo také několik setkání a vzdělávacích akcí realizova-
ných formou interaktivních workshopů. V červnu 2018 proběhl 
workshop na téma „Osoby s duševním onemocněním“, v listopa-
du 2018 proběhlo první ustavující setkání členů pracovních sku-
pin, v lednu 2019 proběhl další workshop na téma „Kritická život-
ní situace a jeho řešení formou oddlužení“ a v neposlední řadě 
začaly fungovat pracovní skupiny, jejichž náplň byla ustanovena 
na základě analýzy potřeb a setkání členů PS v listopadu 2018. 
Celkem vznikly čtyři pracovní skupiny „Místní dostupná podpora 
občanů“, „Informovanost, osvěta a vzdělávání“, „Bydlení“ a „Ne-
formální podpora, dobrovolnictví a podpora komunitního života“. 
Tyto skupiny nepracují s logikou cílových skupin, tak jak je stále 
v rámci komunitního plánování obvyklé, ale pracují s aktuálním 
modelem potřeb, kdy primárním východiskem jsou pro nás zjiš-
těné potřeby obyvatel v území. 

Místo pro realizaci analýzy bylo vybíráno tak, aby za každý mikro-
region byly vybrány dvě obce. Opavsko Severozápad (Neplacho-
vice, Sosnová); Matice Slezská (Mokré Lazce, Těškovice); Mora-
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Chtěli bychom proto vyzvat k čerpání  
nové žadatele, rádi jejich zajímavé projek-
ty podpoříme. Projekt Malý Leader není 
spojen s žádnou složitou administrativou, 
našim záměrem je podpořit zajímavé 
akce v území bez složitého papírování.  

V loňském roce jsme přispěli např. 
na úklidové akce spojené se Dnem 
země, tematické velikonoční a vánoční 
dílny, sportovní, hudební akce a na řadu 
dalších zajímavých projektů. 

Hana Švarcová

MALý LEADER PRO OPAVSKO 2018
Místní akční skupina Opavsko z. s. 

vyhlašuje od roku 2014 program 
na podporu záměrů přinášejících ino-
vace, úspory, podporující tradice, míst-
ní produkty, spolupráci i rozvoj území. 
V roce 2018 jsme poskytli finanční pří-
spěvek 58 žadatelům z 31 obcí MAS 
Opavsko v celkové hodnotě 222 870 Kč. 
Patří k nim Branka u Opavy, Březová, Bu-
dišov nad Budišovkou, Dolní Lhota, Dolní 
Životice, Háj ve Slezsku, Holasovice, Hra-
byně, Hradec nad Moravicí, Chvalíkovice, 
Kružberk, Lhotka u Litultovic, Melč, Miko-
lajice, Mokré Lazce, Neplachovice, Nové 
Sedlice, Pustá Polom, Radkov, Raduň, 
Skřípov, Staré Těchanovice, Stěbořice, 
Svatoňovice, Štítina, Těškovice, Uhlířov, 
Velká Polom, Velké Heraltice, Větřkovice 
a Vítkov.
Stále jsou obce, které doposud finanční 
příspěvek nevyužily. Na druhou stranu 
jsou mezi žadateli velmi často ti, kteří o pří-
spěvek žádali již několikrát v minulosti. 

Lhotka u Litultovic Czech Western Club

Radkov: Tradiční obecní pouťHradec: Velikonoční dílna

Háj ve Slezsku: Hájecký Babycup
Velká polom: Den otevřených dveří  

v jezdeckém klubu

Neplachovice: grundbike Stěbořice: Živý BetlémHáj ve Slezsku: Hasičský dětský den
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Agenda 21 nás provází již od roku 1992. 
Je to  podivný nic neříkající termín, který 
tu a tam zahledneme v novinách nebo 
slyšíme ve zprávách. Málokdo ví, že do-
kument s názvem Agenda 21 byl přijat 
v Rio de Janeiru na summitu OSN a týká 

se celé Evropy. Tehdejší ministr Josef Vavroušek se vrátil s neleh-
kým úkolem naučit občany tehdy ještě Československé federální 
republiky žít udržitelně.  Trvalo poměrně dlouho, než se světový 
závazek uhnízdil i naší republice, ale nakonec v roce 2003 vznik-
la Rada vlády pro udržitelný rozvoj a pracovní skupina pro míst-
ní Agendu 21. Podařilo se nastavit proces udržitelného rozvoje, 
ve kterém pokračujeme dodnes.
Mezi ty, kteří místní agendu 21 realizují, patří kraje, obce mik-
roregiony a také místní akční skupiny. Proces realizace místní 
agendy 21 je odstupňován jednotlivými kategoriemi A až D. Kde 
A znamená nejlepší úroveň a D úroveň nejnižší. MAS Opavsko 
začala s místní agendou 21 v roce 2014 a v roce 2018 již potřetí 
obhájila kategorii C. Účast v procesu MA21 je dobrovolná.
Konečně se dostáváme k tomu, co z toho má běžný občan a co 
znamená realizovat místní agendu 21. Pod udržitelným rozvojem 
se skrývá mnoho aktivit, vedoucí k lepšímu životnímu standartu 
obyvatel. Zaměřuje se na témata: věci veřejné a územní rozvoj, ži-
votní prostředí, udržitelná spotřeba a výroba, doprava, zdraví oby-
vatel, místní ekonomika a podnikání, vzdělávání a výchova, kultura 
a tradice, sociální prostředí a nakonec také globální odpovědnost. 

jEDu V MíSTNí AgENDě 21,   
BuDujI pRIMA MíSTO K ŽIVOTu

Realizátor agendy musí nejdříve prozkoumat, co běžné občany 
trápí a co je pro ně nejdůležitější. To zjišťuje na veřejných fórech, 
kde mohou občané svůj problém vyslovit. Dalším krokem realizá-
tora  je stanovit si prioritní problémy a ty pak dle svých možnos-
tí řešit a informovat o svých krocích veřejnost. Například pokud 
z veřejného fóra vzešlo deset problémů s tím, že výčtu vévodí, že 
v obci chybí stříška na autobusové zastávce, pak je pro realizáto-
ra nejdůležitější vyřešit tento problém. 
Další možností jak upozornit na výše uvedená témata jsou osvě-
tové akce např. v rámci Dnů zdraví, Sportovních dnů, Dne Země, 
Evropského týdne mobility, aj. Do obce pak může realizátor po-
zvat například zdravotníky, kteří budou občanům zdarma měřit 
třeba hodnoty cukru v krvi, nebo v rámci Dne Země zorganizovat 
například úklid lesa. 

Podpora zadržování vody v krajině a udr-
žování tradic a předávání zkušeností 
z generace na generaci. To jsou hlavní 
problémy,  na kterých se shodla většina 
účastníků Veřejného fóra pořádaného 

28. února 2019 Místní akční skupinou Opavsko z. s. Asi čtyřicítka 
účastníků se nejdříve mohla seznámit s praktickými informace-
mi o dotačních podporách. Zástupci municipalit, škol, nezisko-
vé sféry a další účastníci se pak zapojili do skupinových diskusí 
v rámci tzv. fokusních skupin. Otázky byly cíleny na zkušenosti 
účastníků s podáváním projektů přes MAS Opavsko nebo na to, 
zda si myslí, že naše projekty pomáhají rozvíjet venkov. Během 
přestávky mohli debatující ochutnat produkty regionální značky 
Opavské Slezsko (například sýry ze Štítiny nebo uzené výrobky 
z Vršovic).
Hlavní těžiště setkání v Mokrých Lazcích bylo v debatních sto-
lech s tématy jako Veřejná správa a doprava, Podnikání, kultura, 
tradice a zemědělství, Životní prostředí, Sociální tématika, byd-
lení a zdraví a také Vzdělávání. Šestý stůl byl specifický a jeho 
účastníky tvořili žáci Základní školy Labyrint ve Lhotě u Opavy, 
kteří měli to privilegium vyjadřovat se ke všem oblastem. Každý 
stůl měl pak za úkol označit tři největší problémy. Z debaty u Sto-
lu mladých vzešly pro zajímavost tyto tři hlavní problémy - zlepše-
ní vztahů s místními obyvateli, neekologické topení během zimní 
sezóny a zvýšení povědomí o alternativních školách.
Při závěrečném hlasování o dvacítce nejpalčivějších problé-
mů venkova se na prvních dvou příčkách se shodným počtem 

VEřEjNÉ FóRuM V MOKRýCH LAzCíCH 
SE VěNOVALO pROBLÉMŮM VENKOVA

18 hlasů umístila Podpora zadržování vody v krajině a Udržování 
tradic a jejich předávání z generace na generaci. Třetí místo pak 
připadlo Podpoře udržitelného zemědělství a o čtvrté a páté mís-
to se společně dělila Podpora organizací a organizátorů v práci 
s mládeží a Zlepšení vztahů s místními obyvateli ve Lhotě, kte-
ré vzešlo ze Stolu mladých. Závěr Veřejného fóra patřil losování 
o ceny a dárkové předměty, které doplnila ještě drobná vědo-
mostní soutěž.
Dalším krokem k finalizaci priorit udržitelného rozvoje dle defino-
vaných problémů je ověření výsledků Veřejného fóra 2019 ověřo-
vací anketou, která probíhá do konce července 2019.

Věděli jste, že….
Seznam realizátorů místní agendy včetně kategoríí, které do-
sáhli, najdete na https://ma21.cenia.cz/

Věděli jste, že…..
Existuje Národní síť zdravých měst České republiky, která na-
bízí kompletní servis pro zájemce o realizaci místní agendy 
21 a na jejich stránkách se mimo jiné můžete inspirovat co 
se dá pro občany zajímavého udělat?
https://galerie.udrzitelne-mesto.cz/
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pROBLÉMy REgIONu DEFINOVANÉ OBčANy 
NA VEřEjNÉM FóRu 2019 V MOKRýCH LAzCíCH
Seřazeno dle počtu hlasů sestupně. 18 nejpalčivějších problémů (1. – 11. problémů seřazeno dle počtu hlasů: 18 – 4 hlasy)

podpora zadržování vody v krajině / 1. - 2. místo
udržování tradic, předávání zkušeností z generace na generaci / 1. - 2. místo
podpora udržitelného zemědělství / 3. místo
zlepšení vztahů s místními obyvateli ve Lhotě / 4. - 5. místo
podpora organizací a organizátorů v práci s mládeží / 4. - 5. místo
eliminace produkce odpadu / 6. - 7. místo
zrušení inkluze / 6. - 7. místo
více výuky venku / 8. - 11. místo
špatný stav komunikací / 8. - 11. místo
výchova k aktivnímu občanství / 8. - 11. místo
výsadba původních rostlinných kultur / 8. - 11. místo
--------------------------------------------------------------------------------------
obnova původních funkcí krajiny 
zavést senior-taxi (finančně podpořit) 
složité stavební řízení jako překážka rozvoje 
jak přesvědčit lidi, aby topili ekologicky 
zvýšit povědomí o alternativních školách 
podpora projektů na rozšíření sítě sběrných dvorů v obcích 
podpora pečujících osob (finance, informace) 
přehlcenost vedoucích pracovníků škol administrativou 

I vy můžete hlasovat do konce července 2019 v anketě umístěné na www.masopavsko.cz

Čistá doprava se nemusí se týkat jen elektromobilů, ale také ko-
munální techniky či především podpory budování cyklistické in-
frastruktury nebo udržitelných zdrojů energie. MAS Opavsko z. s. 
již několik let buduje povědomí veřejnosti o široké škále těchto 
„čistých“ aktivit právě prostřednictvím Dne čisté dopravy. Akce se 
koná pravidelně v září v rámci Týdne evropské mobility. Její první 
ročník se uskutečnil v roce 2016  v areálu Národního památníku 
II. světové války v Hrabyni u Opavy.
Druhý ročník Dne čisté dopravy proběhl na stejném místě v roce 
2017 a přinesl novinku - Ekorallye po památkách Opavského 
Slezska. Soutěž je otevřená všem uživatelům čistých dopravních 
prostředků a mohou se jí účastnit chodci, cyklisté, majitelé elek-
tromobilů, elektrokol nebo vlastníci hybridních vozů. Hlavním cí-
lem soutěže je navštívit co nejvíce památek v území převážně 
opavského okresu a jako důkaz se před každým objektem vyfotit. 
Kritéria soutěže jsou nastavena tak, aby jednotlivé druhy doprav-
ních prostředků byly zvýhodněny vzhledem k míře, s jakou jsou 
šetrné vůči životnímu prostředí. Chodec pochopitelně neobejde 
tolik památek jako řidič elektromobilu Tesla, a proto mu musí být 
jeho „rychlost“ odpovídajícím způsobem kompenzována. 
Ekorallye není jediným tahákem Dne čisté dopravy. Loňský ročník 
se například konal v areálu Hotelu Belaria a kromě přehlídky elek-
tromobilů nabízel ještě půjčovnu sportovního vozítek pro děti i do-
spělé nebo různých dalších typů „čistých“ dopravních prostředků. 
K vidění byl i Mobilní Autonomní REsilientní Kontejner zvaný zkrá-
cené MAREK neboli zařízení, které dovede vyrábět elektrickou 
energii z větru, ohně, lidské síly nebo sluneční energie. 

DEN čISTÉ DOpRAVy pROpAgujE 
NEjEN ELEKTROMOBILy

Zábavnou částí Dne čisté dopravy je i možnost (s ohledem 
na ochotu a vstřícnost majitelů) vystavená vozidla vyzkoušet. Tak 
se vám může poštěstit usednout do nejnovějšího modelu Tesly, 
projet se Nissanem Leaf a najdou se i tací, kteří nepohrdnou vy-
jížďkou malým a praktickým modelem Peugeotem ION. Nejen 
automobilisté, ale i cyklisté a motorkáři si při akci přijdou na své. 
K dispozici jsou nejnovější modely elektrokol a také elektromo-
torky.
Protože hledáme stále nové cesty a možnosti propagace čisté 
mobility, příští ročník Dne čisté dopravy uskutečníme 14. září 
2019 v Hradci nad Moravicí. 
Akce je realizována s finanční podporou Moravskoslezského kraje.
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SOuTěŽ O NEjORIgINáLNějŠí 
EKOLOgICKÉ VOzíTKO

Dne 14. září 2019 se u zámku v Hradci nad Moravicí uskuteční Den čisté dopravy a s ním i další ročník soutěže o nejorigi-
nálnější ekologické vozítko.

Domácí kutilové, vynálezci, tvůrci nových možností dopravy - pro vás všechny je soutěž určena. Vítězí nejoriginálnější, 
a taky trochu nejvtipnější vozítko, které lze doplnit přízviskem ekologické. 

Více informací o soutěži naleznete na www.masopavsko.cz

Vyhlášení výsledků výtvarné soutěže dětí Elon jede, Elon vede aneb Elonovo Zemi nezávadné vozidlo.
V rámci Dne čisté dopravy dne 14. září 2019  vás srdečně zveme na vyhlášení výtvarné soutěže dětí Elon jede, Elon vede. 

Patron MAP Elon sice pochází z Vesmíru, ale jeho podobu si vytvořily sami děti na Zemi, aby se stal jejich průvodcem 
vzděláváním. Dětí je ale moc a Elon za nimi potřebuje rychle cestovat. 

No ale jak? Naše nablýskaná auta se mu ale moc nelíbí, je kolem nich moc kouře a hluku. Pomozte Elonovi vymyslet nový 
způsob dopravy, aby stihl vše, co má naplánováno. 

Více k výtvarné soutěži je na stránkách:     www.mapopavsko.cz					www.mapvitkovsko.cz

Stává se vám, že při čerpání benzínu 
do svého auta si na benzince popovídáte 
s člověkem čepujícím naftu u stojanu ve-
dle? Mě ne. Všichni se usilovně soustředí 
na rychlé natankování, nikdo nikoho ani 
nepozdraví, na sebe se lidé nepodívají 
(chci si jen oktany nalít a jít). Atmosféra 
na benzínkách je, nevím proč, tísnivá a tak 
se vždy snažím rychle uvolnit stojan pro 
další auta ve frontě a zmizet z toho smradu 
a hluku.
Úplně jiná situace nastává, pokud jezdíme 
elektromobilem. Jako zaměstnanci kan-
celáře MAS Opavsko používáme služební 
elektromobil a můžeme tak nasát i něco 
jiného než výpary benzínu, mám na mysli 
takovou trochu jinou, lidskou, atmosféru. 
Přijedeme k nabíjecímu stojanu někde 
na parkovišti, a pokud tam potkáme další-
ho kolegu s elektrickým autem, tak máme 
malý svátek. Strhne se takový obřad nebo 
malá společenská událost, chcete-li.
Všimněte si, elektromobilisté se vždy 
usmějí, pozdraví, podají si ruku a proho-
dí pár slov. Nikam nepospíchají, dobíjejí 
minimálně 20 minut, takže se otvírá pro-
stor i pro sdělení si novinek, zajímavostí 
nebo jinou konverzaci. Elektrické auto si 
většinou kupují lidé s ekologicky laděným 
světonázorem, vyznávající jiný životní styl, 
trochu jinou filosofii než je ta konzumní 
většinová. A to se pak dobře klábosí.
Setkání a komunikace elektromobilistů 
má často i své nepsané osnovy. V raných 
fázích elektromobility se technicky ladění 
nadšenci vrhali vzájemně do kufrů, zkou-
mali jaké má kdo redukce nabíjecích ka-

ELEKTROMOBILITA pODpORujE 
KOMuNIKACI, MíNí MNOzí řIDIčI

Nabíjení podporuje komunikaci a dobré 
vztahy mezi řidiči, myslí si mnozí elekto-
mobilisté.
Ilustrační foto: Renáta Veselská.

dojezd odhadují na 20 až 30 km, mají 
za to, že elektromobily polykají elektřinu 
výhradně ze špinavého uhlí, že ekologie 
výroby a likvidace baterií zničí svět a fatál-
ně chybí infrastruktura, takže se vlastně 
nedá nabíjet a přes kabely elektromobilů 
natažené přes chodníky u norských pane-
láků padají do práce spěchající babičky.
Toto jsou dnes pro elektrifikovanou komu-
nitu úsměvné vtipy. Pokud by to tak bylo, 
stěží by Norové přecházeli na plnou elek-
tromobilitu, VW by na rok 2020 nechystal 
výrobu statisíců elektroaut a obchodní 
domy v ČR by asi hromadně nepřidávaly 
nabíjecí stanice na svá parkoviště. Větši-
na elektromobilistů do svých baterií sosá 
elektřinu ze své solární střechy nebo při-
nejhorším využívá v nízkém tarifu přebyt-
ky z Temelína, které by stejně za pár šupů 
skončily v zahraničí a jezdí s úsměvem své 
běžné denní cesty bez vážného omezení 
a dálkové cesty (třeba k moři) s trochou 
více plánování a bezpečnostních pře-
stávek. Také rozhovory elektromobilistů 
při nabíjení se pomalu posunují od tech-
nických problémů ke sdílení a vyladění 
všech příjemností používání elektroaut. 
Zajímavé je, že kapitáni autobyznysu vidí 
budoucnost silniční dopravy zásadně 
elektricky, přestože jim přechod momen-
tálně působí krvavé finanční ztráty.
A hle, je nabito, tak ahoj, podáme ruku, 
další úsměv, šťastnou cestu kolego a s pl-
nou akcelerací se za ohlušujícího ticha 
rozjíždíme vstříc čistým zítřkům.

Petr Chroust

belů, kolik pin mají koncovky, jaké ampéry 
a rychlost nabíjení, každý musel v první 
minutě rozhovoru sdělit kapacitu baterií 
a reálný (ne nominální) dojezd svého auta, 
pak se mohly předat novinky o nově ote-
vřených nabíječkách a vychytávky ze svě-
ta nabíjení zdarma nebo za nulanulanic. 
V současné době se již komunita posunu-
je k dalším tématům.
Současný mediální obraz elektrické do-
pravy vytvářejí často podezřele neinformo-
vaní novináři, kteří dokola píšou o tom, že 
elektromobil nejede a nikam nedojede, 
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V rámci programu INTERREG SK-CZ MAS Opavsko podpořilo 
účast pěti regionálních výrobců na Zašovských slavnostech. 
Foto: Renata Veselská.

Účastníci projektu INTERREG SK-CZ si mohli vyzkoušet na vlastní 
kůži, jak probíhá veřejné fórum, které je součástí Místní agendy 21. 
Foto: Renáta Veselská.  

Dlouhé roky jsme se Slovenskem tvořili jednu národnost, proto je pro 
mnoho z nás téměř úsměvné mluvit o nadnárodní spolupráci. Nicmé-
ně z pohledu institucionálního a legislativního je tomu tak. Možná prá-
vě proto je pro organizace z jedné nebo z druhé strany hranice účast 
na programu zajímavá, neboť řešíme obdobné problémy.
Program je zaměřen zejména na regionální a místní projekty s přeshra-
ničním významem. Při výběru projektů je kladen důraz na projekty, kte-
ré mohou prokázat významný pozitivní dopad na české a slovenské 
příhraničí a současně vykazují skutečný přeshraniční dopad. Tolik cita-
ce z webových stránek programu INTERREG V-A SK-CZ.

Sedm zajímavých partnerů v projektu Síť inteligentních samospráv
Projekt Síť inteligentních samospráv, v němž je MAS Opavsko jedním 
ze sedmi partnerů vstoupil do své druhé poloviny. V jeho průběhu jsme 
zvali zájemce z řad zástupců obecních úřadů na aktivity pořádané jed-
notlivými partnery projektu. První aktivity se ujali kolegové z Regionální 
rady pro Třinec a v rámci workshopu Smart-City seznámili účastníky 
s vychytávkami jejich města – například supermoderní sídlo Integrova-
né záchranné pomoci a městské policie v Třinci, automatická cyklověž 
pro bezpečnou úschovnu kol anebo technické zázemí Werk arény. 
Zřejmě nejzajímavější byla ukázka čisté mobility v praxi - projížďka mo-
derními elektrobusy městské dopravy v Třinci. 
Vedoucí partner projektu Rozvojová agentura žilinského samospráv-
ného kraje zájemcům zprostředkovala v Martině workshop na téma 
„Využití kulturního dědictví v cestovním ruchu s důrazem na turistiku“. 
Workshop byl doplněn cykloturistikou, kde jsme na oplátku zase my 
mohli šířit myšlenku elektrocyklistiky s možností vyzkoušení elektrokol 
přímo v horském terénu. Mnozí z českých účastníků netušili, že v Mar-
tině je muzeum věnované významným Čechům působícím v Martině, 
kteří se podíleli na vzniku československého státu. I toto muzeum bylo 
součástí zajímavého programu realizovaném vedoucím partnerem.
Místní akční skupina Rožnovsko je dalším partnerem projektu a za-
měření jejich workshopu byla „Propagace a chod regionální značky“. 
Stejně jako MAS Opavsko podporuje regionální prodejce a propa-
guje místní výrobce v rámci svých aktivit. Na workshopu zazněly pří-
spěvky rovněž od slovenských partnerů Horního i Dolního Liptova, 
z nichž nejzajímavější bylo povídání Zuzany Gazdíkové o komunitním 
Šikovném Trhu, který už od roku 2012 probíhá na Liptově. V rámci 
trhů v Zašové, které tradičně pořádá MAS Rožnovsko v září, jsme 

DOBRý SOuSED, zAjíMAVÉ INSpIRACE 
A DOBRá řEŠENí - TO VŠE SE SKRýVá 
V pROgRAMu INTERREg SK-Cz

vyzvali k účasti držitele naší regionální značky Opavské Slezsko. 
Návštěvníci Zašovských slavností mohli ochutnat medové produkty 
firmy Chlebiš, marmelády paní Štěpaníkové, nebo vyhlášené mošty 
firmy Vitaminátor. Řemeslné dovednosti prezentovaly hadrové panen-
ky paní Ivy Oršové nebo drátenické výrobky paní Magdaleny Tesaří-
kové – Maislové.
V září přišel na řadu workshop MAS Opavska o využití metod místní 
agendy MA21 v propagaci udržitelné dopravy ve venkovských oblas-
tech. Přednášky workshopu byly zaměřeny na praktickou elektromobi-
litu – konkrétní zkušenosti a možnosti současné elektromobility nebo 
moderní plánování udržitelné dopravy. Korunou workshopu byla pro-
jížďka s možností vypůjčení elektrokola po území MAS Opavska.
Místní akční skupina Dolný Liptov realizovala svou vzdělávací aktivitu 
„Budování kapacit pro projektové řízení v samosprávách v pohrani-
čí“, kdy zkušená lektorka Danica Húllová provedla zájemce celým 
procesem projektových žádostí v různých dotačních titulech.
Zatím posledním realizovaným workshopem bylo „Strategické plánová-
ní regionálního rozvoje na místní a regionální úrovni“ v malebném pro-
středí koliby v Liptovském Jánu. Srdečné přijetí, zajímavá přednáška 
místních zástupců akční skupiny nejen o strategickém plánování, ale 
například i o založení včelí farmy bylo doplněno tradičním slovenským 
jídelníčkem. Při slavnostním večeři se seznámili starostové liptovského 
regionu s účastníky z našeho území a mohli sdílet své zkušenosti z ří-
zení a chodu obcí na obou stranách hranice.

plánované aktivity projektu pro rok 2019
V roce 2019 jsou naplánovány neméně zajímavé aktivity projektu. MAS 
Opavsko znovu pozve účastníky z řad projektových partnerů na cyklis-
tickou projížďku na venkově, Združenie obcí Horného Turca na ochranu 
životného prostredia chystá workshop na stále aktuální téma a to jsou 
odpady, no a na závěr se ještě Dolný Liptov chystá představit své regio-
nální producenty a dobrá řešení liptovského regionu.
Pro zájemce, kteří se nezúčastnili uvedených setkání, ale témata je za-
jímají, jsou prezentace z workshopů uvedeny na webových stránkách 
MAS Opavsko. Vedoucí partner také dokumentuje aktivity cestou krát-
kých videí, která budou rovněž zveřejněna na našem webu. Jedním 
z připravovaných výstupů projektu je mapa dobrých řešení, která za-
znamená představená dobrá řešení v místech působení jednotlivých 
partnerů. Přínosů projektu bude tedy několik, nicméně zásadním, nad-
standartním výstupem projektu, jsou bezesporu nově vzniklá přátelství, 
která jistě povedou k dalším společným aktivitám. 
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Krajina prahnoucí po stromech. Foto: Renáta Veselská.

Větrná elektrárna v Melči je jasným krokem k udržitelné energe-
tice.
Foto: Renáta Veselská.

Zná člověk svou roli v krajině? Posouvá se 
vztah k našemu životnímu prostoru k sym-
bioze a vzájemnému obohacování, nebo 
stále bereme naši krajinu jako prostor, kte-
rý snese všechno?
Takové a další otázky budou předmětem 
dvoudenní  konference, která se uskuteč-
ní 13. až 14. června 2019 v areá-
lu U vodníka Slámy v Háji ve Slezsku 
- Lhotě. První den budou prezentovány 
přednášky ve třech blocích. V prvním blo-
ku věnovanému půdě vystoupí Ing. Ján 
Šlínský, který představí svou metodu pěs-
tování zeleniny s napojením na konkrétní 
komunitu odběratelů, nebo Mgr. Barbora 
Duží seznámí účastníky s konkrétními ak-
tuálními přístupy v ochraně půdy v Tos-
kánsku. Druhý blok se bude věnovat  vodě. 
Mgr. Jiří Grňo bude prezentovat projekty 
společnosti Silezika podporující malý vod-
ní cyklus a zadržování vody v krajině. Ne-
dostatek vody je v posledních letech velmi 
palčivé téma proto se budeme věnovat 
i práci s odpadní vodou z obcí. O klimatic-
kém rozvratu se budeme bavit s RNDr. Ja-
nem Hollanem, PhD. V posledním bloku 
konferenčního dne se zaměříme na kraji-
nu jako celek. Zazní například příspěvek 
firmy SEMIX PLUSO, spol. s. r. o., která se 
ve své nevýrobní části zaměřuje na budo-

KONFERENCE O KLIMATu CHCE uKázAT,  
ŽE jE jEŠTě čAS SázET STROMy

V loňském roce v rámci Národní sítě místních akčních skupin 
vznikla nová pracovní skupina Enviro, jejíž členem se stala MAS 
Opavsko. Pracovní skupina si klade za cíl se více zaměřit na pro-
blematiku životního prostředí prostřednictvím své stávající čin-
nosti. 
Konkrétní cíle pracovní skupiny ENVIRO jsou:
•	 Najít aktivity, které se dají realizovat prostřednictvím metody 

LEADER/CLLD  v oblasti životního prostředí.
•	 Zastupovat NS MAS ČR delegováním zástupců při jedná-

ních Ministerstva životního prostředí.
•	 Vyhledávat příklady dobré praxe v jiných neziskových orga-

nizacích, shromažďovat náměty a typové projekty.
•	 Komunikovat s územními partnery, partnerskými univerzita-

mi a dalšími subjekty v oblasti životního prostředí.
•	 Sledovat politiku EU a ČR, strategické dokumenty, koncep-

ce v životním prostředí.
•	 Vyjadřovat se k případným sporům či neshodám mezi žada-

teli/konečnými příjemci/členy/partnery MAS, MMR, AOPK 
ČR a MŽP.

•	 Tvořit vlastní metodiky, návody, doporučení, šablony.
•	 Projednávat záležitosti, postoupené výborem NS MAS v rám-

ci problematiky životního prostředí.
Kancelář MAS Opavsko si od účasti na pracovní skupině Envi-

INFORMACE K ŽIVOTNíMu pROSTřEDí 
z pRVNí RuKy ANEB pRACOVNí SKupINA ENVIRO

ro slibuje aktuální informace z oblasti životního prostředí, které 
bude schopna předat a na jejich základě umožnit žadatelům 
v území čerpat finanční prostředky z dotačních titulů Státního 
fondu životního prostředí. 

vání míst s vysokou biodiverzitou nejen 
na Opavsku nebo příspěvek Marcely No-
vákové, která je mluvčí projektu Krásné 
sady Mlýnica, zaměřeného na zdravé by-
dlení v souladu s přírodou.
V následujícím exkurzním dni se podíváme 
na tři místa, kde funguje princip - není mi 
lhostejné, kde žiju, a proto konám.  Podívá-
me se na spolek Dobrovize, zvelebující ko-

munitním způsobem obec Dobroslavice, 
navštívíme ptačí rezervaci v Kozmicích, 
kterou založila a spravuje firma SEMIX 
PLUSO, spol. s. r. o., a také se podíváme 
na suchý poldr, který obec Vřesina zapoji-
la do svých komunitních aktivit.
Na konferenci se můžete přihlásit přes 
webové stránky www.masopavsko.cz.  

Renáta Veselská
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Haló, haló, oznamujeme všem, že regio-
nální značka OPAVSKÉ SLEZSKO regio-
nální produkt® má nové držitele! Je jich 
celkem devět. Osm výrobců a jeden po-
řadatel zážitku přesvědčili přísnou certifi-
kační komisi, že právě jejich výrobek nebo 
zážitek splňují náročná kritéria pro získání 
značky. A zejména naplňují to hlavní – tra-
dici, kvalitu a příslušnost k našemu regio-
nu – Opavskému Slezsku. Pojďme se jim 
společně podívat na zoubek.
Zahradnictví Weiss s.r.o. z Otic je rodinná 
firma, která se zabývá komplexními zahrad-
nickými službami od pěstování rostlin až 
po realizaci zahrad. Certifikát získaly jejich 
Sazenice bylinek a koření, které zahrnují 
tradiční bylinky jako saturejka, mateřídouš-
ka, tymián nebo dobromysl, ale i mnohé 
exotické jako kustovnice čínská, verbena 
citronová nebo stévie cukerná a další.  
Alena Jurečková ze Závady peče s lás-
kou vynikající Zákusky, ovocné košíčky, 
věnečky, větrníky a další variace, třeba 
Čokoládový sen. Šité hračky a ložní prá-
dlo pod označením Jijinkův svět vyrábí 

Regionální značka OPAVSKÉ SLEZSKO, regionální produkt, se rozrostla o další držitele. 
Foto: Petra Chroustová

REgIONáLNí zNAčKA OpAVSKÉ  
SLEzSKO přINáŠí NOVINKy

či. Cílem je podpořit povědomí o výrobě 
a zpracování zelí a oslavit ty, kteří se na vý-
robě zelí podílejí. Tradice výroby kysaného 
zelí je v místních kronikách zachycena již 
v roce 1886. Součástí akce je také rozsáh-
lý jarmark regionálních produktů. Letos 
proběhnou Otické zelné slavnosti 14. září. 
Regionální značka OPAVSKÉ SLEZSKO 
regionální produkt je živý organismus, kte-
rý se neustále mění. Dvakrát do roka se 
schází komise, která hodnotí žádosti zá-
jemců o udělení značky. Pokud jste to prá-
vě vy, komu může značka pomoci, nebojte 
se ozvat nejlépe do konce října. K dispo-
zici je email chroustova@masopavsko.cz. 
Více informací o značce najdete na www.
regionalni-znacky.cz/opavske-slezsko

Petra	Chroustová

Oblíbená soutěž O zlatý koláč se v letošním roce uskutečni-
la v Kravařích v rámci Otevírání turistické sezóny Hlučínska. 
Do soutěže se zapojilo pět týmů z „Prajzské“ i „cisárské“. Zručné 
pekařky napekly vynikající koláče, které porotě pořádně zamota-
ly chuťové buňky. Na své si přišli i návštěvníci, kteří mohli koláče 
dostatečně ochutnat i nakoupit. Místní akční skupinu Opavsko 
reprezentoval tým Růže z Hradce, který si odnesl cenu za Nejza-
jímavější prezentaci týmu. Gratulujeme. V roce 2020 se uskuteč-
ní soutěž O zlatý koláč na území MAS Opavsko. 

Petra Chroustová

Tým Růže z Hradce si odnesl cenu za Nejzajímavější prezentaci 
týmu. Foto: Petra Chroustová

SOuTěŽ O zLATý KOLáč 2019

Jitka Weissová z Uhlířova. V jejím sorti-
mentu najdete půvabná zvířátka, panenky, 
polštářky, ložní prádlo a další doplňky pro 
malé děti. K našim šikovným výrobcům 
se zařadila také Božena Gubancová se 
sídlem v Opavě, která vyrábí Tuhé bylinné 
a medové mýdlo. Její druhou aktivitou je 
výroba Broušených velikonočních kras-
lic. Vřes Caffé s.r.o. z Vřesiny u Hlučína 
je rodinná firma, která kávu upraží, prodá 
i uvaří. Jejich Káva v různých variacích je 
k dostání v prodejně v Hlučíně. Včelařská 
farma Marián Krajíček ze Stěbořic nabízí 
klasické včelí produkty, ale značku získal 
Balzám na kůži, který je určený k ošetření 
obuvi. SLEZSKÁ HARMONIA spol. s r.o. 
z Velkých Heraltic je firma, která vyrábí 
Ložní prádlo, prošívané přikrývky, polštáře 
a sortiment pro děti. Jejich výrobky jsou 
oblíbené nejen v regionu již od roku 1993.  
V Oticích jsme začali, v Oticích skončíme. 
Obec Otice je již od roku 2011 pořadate-
lem Otických zelných slavností. Akce 
podporuje spolupráci mezi obcí, zeměděl-
ci, školou, obecními spolky, policií a hasi-
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Nové plánovací období, které odstartujeme v letech 2021 
a 2022, by mělo v prvé řadě přinést jiný způsob podpory podni-
kání. Bude probíhat v  daleko větším objemu a v jiných tématech. 
Dosud jsme podporovali tradiční řemesla a výroby. Například ná-
kup stroje pro stolárnu. Dnes jsme konfrontováni s výzvami tzv. 
průmyslu 4.0. A to je nejen automatizace, ale i už robotizace výro-
by, propojení počítačem navrhovaného a realizovaného výrobku. 
Rozhodně nemůžeme říct, že to je v současné době standard, 
spíš to jsou bílé vrány. Celkově zažije, nejen, region Opavska 
změny srovnatelné s další průmyslovou revolucí. My jako MASka 
bychom měli být k ruce a jakmile to začne drhnout, měli bychom 
to umět jako olejnička promazat. 
Nové programové období přinese také změny v rozdělování pe-
něz. Možná až třetina prostředků by měla být určena k podpoře 
malých a středních firem. 
Pro zemědělce bude dál určen tradiční Program rozvoje venkova 
(PRV). Tam se až taková revoluce nečeká. Nutno říct spíše bohu-
žel, protože obor zažívá své peripetie, problémy spojené s klima-
tickou změnou, suchem a podobně. A podle mého soudu na to 
nereaguje dostatečně. 
V Operačním programu Životní prostředí (OPŽP) jsme si udělali 
malou ochutnávku v podobě výsadeb. V novém období bychom 
chtěli mít více možností. Ať už to jsou novinky jako zadržování 
vody v krajině, změna využívání krajiny v lesnické a zemědělské 
oblasti. Jsou tu témata jako kůrovcová kalamita, boj s erozí, nebo 
snížení podílů chemických látek v půdě anebo problematika od-
padů, v této oblasti jsme závislí na vývozu odpadů za hranice 
Opavska a chybí nám možnosti recirkulace materiálů. 
Bude pokračovat i Integrovaný regionální operační program 
(IROP). Ten by měl vypadat velmi podobně: dopravní stavby, 
dopravní obslužnost, vybavení zdravotnických zařízení nebo vy-
bavení škol. Velkým tématem je stále tzv. doprava na posledním 
kilometru neboli doprava k zastávkám veřejné dopravy ze vzdá-
lenějších obcí. Řešením by mohly být například mikrobusy nebo 
tzv. socitaxi, se kterým máme zkušenost. 
Otazník visí nad Operačním programem Zaměstnanost (OPZ). 
Do něj patřily projekty přímo určené lidem jako denní tábory 

NOVÉ pROgRAMOVÉ OBDOBí přINESE 
TAKÉ jINÉ ROzDěLENí FINANCí

nebo příměstské tábory anebo pomoc lidem, kteří neměli tolik 
štěstí v životě. 
Velice rádi bychom pokračovali v projektu Místní akční plán vzdě-
lávání (MAP). Máme už shodu se školami v tom, co by potřebo-
valy a co by chtěly dělat. 
Co se týče krajské úrovně, kraj po několika letech připravuje no-
vou strategii. Strategie by měla být hotová do konce letošního 
roku. Prioritou je větší zapojení „obyčejných obyvatel“. Hejtman 
Ivo Vondrák odvádí výbornou práci, že jezdí po kraji a debatuje 
o potřebách lidí. Je třeba stanovit priority, buď další podpora Le-
tiště Mošnov, nebo například vysokorychlostní trať, která by nás 
napojovala nejen na Brno a Prahu, ale i na Vídeň a Varšavu. 
Kraj cítí velkou nejistotu v odvětvích napojených na výrobu uhlí. 
Když se u nás netěží uhlí, nač vyrábět koks a surové železo? Otáz-
kou je, jestli se nesoustředit na výroby s větší přidanou hodnotou. 
Další oblastí je stárnutí obyvatel. Do jisté míry je způsobeno od-
cházením mladých lidí, které se už trošku zpomalilo vzhledem 
k rostoucím pracovním možnostem. 
Mám to štěstí, že působím v krajské pracovní skupině Atraktivněj-
ší kraj. Nejčastěji diskutujeme o pojmu „živé památky.“ Obsahem 
diskusí ve skupině je i komunitní přístup k rozvoji regionu tak, jak 
ho praktikují místní akční skupiny. Například diskutováním nápa-
dů v trojúhelníku veřejná správa – podnikatelé – spolky, anebo 
sbírání nápadů zezdola nahoru. Pracujeme s větičkou: Moc ma-
lých projektů. Dá se to číst dvojím způsobem – jednak, že projek-
tů chceme hodně a my věříme, že cukrováním regionu malými 
projekty se toho dosáhne hodně. A jednak to může znamenat, 
že malé projekty mají sílu, protože v množství je síla a lidé k nim 
mají blíž. 
Na úrovní Národní sítě MAS došlo nedávno k novým volbám. 
MAS Opavsko obhájila předsednický post. Já osobně jsem si 
po dvou letech prvního mandátu už zvykl na nároky a požadavky, 
které přináší předsedování Národní sítě. Do vyšších obrátek se 
dostává vyjednávání o novém programovém období na celé řadě 
ministerstev a pracovních skupin. Pro MASky vznikne nový ope-
rační program, který bude zaměřen na průmysl a inovace a bude 
spadat pod Ministerstvo průmyslu a obchodu. 

Jiří Krist

Letní turistická sezóna roku 2019 klepe na dveře a v turistické ob-
lasti Opavské Slezsko se dokončují zajímavé produkty a aktivity 
pro návštěvníky. V květnu vyšly turistické noviny “Vítejte v Opav-
ském Slezsku”, které poskytují řadu inspiraci k výletům, zážitkům 
a letním festivalům. Noviny budou po celou sezónu k dispozici tu-
ristům v informačních centrech a u zapojených partnerů. Duben 
patřil v Opavském Slezsku Týdnu slezské kuchyně. Tato gastrono-
mická akce si klade za cíl navrátit na jídelní lístky restaurací regio-
nální kulinářské speciality našich předků. Mezi širokou veřejností 
z hlasování formou SMS vzešla jako vítězná restaurace U Zlatého 
kříže v Opavě. Z tradičních a oblíbených akcí proběhla 26. dubna 
Vinná stezka a 31. května Opavská dvanáctka. Obě akce tradičně 
cílí na chuťové buňky návštěvníků, jednou prostřednictvím přede-
vším moravského vína a podruhé prostřednictvím piva z nabídky 
regionálních pivovarů. Na podzim se pak můžete těšit na Opavský 
vinný trh, který má Opavě tradici už od roku 2015. Akce ctí a nava-
zuje na zdejší tradici obchodu s vínem. 

OpAVSKÉ SLEzSKO OpěT LáKá NA BOHATOu SEzóNu

Popisek k fotce: Opavský vinný trh je už neodmyslitel-
nou součástí akcí turistické oblasti Opavské Slezsko.  
Foto: archiv turistické oblasti Opavského Slezsko
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Nová hvězda na nebi energetiky. Takové označení nejednou za-
znělo na adresu nové mikroelektrárny Wave využívající obnovi-
telné zdroje, která byla 20. února 2019 otevřena v Mikolajicích.
Na vývoji zařízení pracovali deset let odborníci z Univerzitního cent-
ra pro ekonomicky efektivní budovy při ČVUT v Praze pod vedením 
Jakuba Maščucha. Síly přitom spojili s firmou YOUNG4ENERGY, 
kterou na slavnostním otevření zastupoval Roman Mendrygal. „Ne-
mám úplně rád slovo mikroelektrárna, spíše raději používám úslo-
ví, že je to kotel, který kromě tepla vyrábí i trochu elektřiny,“ vysvětlil 
v úvodu Jakub Maščuch s tím, že zařízení už dosáhlo očekávané 
provozní účinnosti 80 procent a má výkon do 50 kW.
Jaké přínosy pro život obce Mikolajice mikroelektrárna má, vy-
světlil starosta Martin Krupa. „Ovlivňuje hlavně ovzduší v obci. 
Když jsme topili hnědým uhlím, úlet popílku byl určitě v zimním 
období větší a protože tady nemáme plyn, je to docela významná 
změna,“ poznamenal starosta Mikolajic Martin Krupa. Obci nová 
mikroelektrárna také ušetřila jednu pracovní sílu, je téměř bez-
údržbová a obec nepotřebuje zaměstnávat topiče.
Jak nápad zřídit v obci, která nemá ani tři stovky obyvatel, ma-
lou elektrárnu na peletky vznikl? „Hlavním impulsem bylo hledání 
úspor pro prodejnu potravin,“ uvedl Martin Krupa s tím, že vedení 
obce zvažovalo například zateplení nebo jiné alternativy, které by 
znamenaly, že Mikolajice svou prodejnu nebudou tolik dotovat. 
Komplexní řešení nakonec nabídla firma YOUNG4ENERGY z Os-

MAS Opavsko nabízí obcím uzavření 
smlouvy s obcemi o bezplatné podpoře 
a poradenství občanům obcí v podpo-
ře poslední, III. vlny kotlíkových dotací. 
„Možnost kombinovat dotaci a bezúroč-
nou půjčku celkově až do 100% nákladů 
spojených s výměnou nevyhovujícího kot-

le dává šanci modernizovat vytápění svých nemovitosti všem ob-
čanům, tedy i těm, pro které byl zatím překážkou nedostatek vol-
ných finančních prostředků,“ uvedl předseda MAS Opavsko z. s. 
Jiří Krist. K tomuto účelu podle něj slouží 6. února 2019 zahájená 
výzva č. 1/2019 Státního fondu životního prostředí. „Zástupcům 
Místních akčních skupin ze tří krajů, včetně Moravskoslezského, 
byla nabídnuta ze strany Státního fondu životního prostředí role 
poradců pro obce a občany,“ vysvětlil dále Jiří Krist.
Pro obce našeho kraje je připraveno na program bezúročných 
půjček 500 miliónů Kč, prostředky budou občanům nabídnuty 
prostřednictvím obcí, nikoliv Krajského úřadu Moravskoslezské-
ho kraje. 
V Moravskoslezském kraji se očekává podpora cca 5 000 výměn. 
Výzva běží do konce listopadu 2019 a vlastní realizace výměn kotlů 
má proběhnout do 31. prosince 2021, tedy zhruba do 3 let.
Podle specialisty na kotlíkové dotace MAS Opavsko Libora Cen-
ka bude ale celá akce daleko rychlejší, než se původně očeká-
valo. Na informačních schůzkách pro občany byl vidět obrovský 
zájem občanů o dotace a samozřejmě hlavně o bezúročné půjč-
ky. Kapacita 10 000 dotací Krajského úřadu je téměř zaplněna.
„Představitele obcí jsem v případě jejich zájmu postupně sezna-
moval s principem půjček a hlavně zpětného využití těchto finan-
cí pro obecní ´zelené´ projekty,“ upřesnil Libor Cenek. 
Peníze mohou obce použít podle jeho slov na financování projek-
tů zaměřených zejména na energetické úspory, tedy na výstav-

NAD MIKOLAjICEMI VyŠLA LETOS V úNORu 
NOVá ENERgETICKá HVězDA

MAS OpAVSKO pOMáHá S VýMěNOu KOTLŮ

Mikolajice našly díky mikroelektrárně úspory ve výrobě elektřiny 
i tepla. Foto: Milan Freiberg

Společná konzultace věnovaná kotlíkovým dotacím proběhla 
v kanceláři MAS Opavsko v květnu. 
Foto: Milan Freiberg

bu či zateplení veřejných budov a pořízení obnovitelných zdrojů 
energie, dále na hospodaření se srážkovou vodou nebo výsadbu 
městské zeleně. Pokud na takové projekty už nyní čerpají dotaci 
z Operačního programu Životní prostředí, nebo teprve připravují 
žádost, mohou prostředky použít na jejich dofinancování, a to až 
do 100 % celkových způsobilých výdajů.
„V polovině května máme za sebou ankety, informační schůzky a 
semináře pro občany. Nyní po elektronických registracích se již 
odevzdávají písemné přílohy žádostí. Zároveň jsme uspořádali pro 
zastupitele obcí společnou konzultaci přímo s projektovými ma-
nažery SFŽP Ostrava, abychom pomohli jejich důležitému úkolu, 
vytvořit nyní žádost o podporu tzv. Cíle 2, finance pro půjčky obča-
nům a realizace zelených projektů v obcích,“ uzavřel Libor Cenek.

Milan Freiberg

travy.  Zastupitelé projekt schvalovali hned několikrát a vyslovili 
podmínku, že projekt je reálný jedině s dotací ve výši 80 procent. 
Žádost z programu OPPIK byla naštěstí úspěšná. „Celkově stála 
mikroelektrárna 4,4 milionu korun, bez dotace by projekt neměl 
návratnost,“ uzavřel Martin Krupa.  Obec podle něj přispěla část-
kou 900 tisíc korun. Další podobné zařízení by mělo vzniknout 
například v Budišově nad Budišovkou.

Milan Freiberg




